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Iz govora Mihe Marinka na proslavi v Kidričevem
Borisu K idriču je bilo dano le kratko življenje. V trenutku, ko je  bil na vrhuncu svojih  

izrednih ustvarjalnih m oči in izkušenosti, ko je b il na najodgovornejšem  delu vodenja gospo
darstva socialistične Jugoslavije, ga je zavratna bolezen iztrgala iz naših vrst. Začel je zelo 
mlad, živel in  delal je zelo naglo. N jegova pot revolucionarja, borca in  graditelja je trajala le 
25 let.

ci. Lahko bi ga to »zmodrilo«, 
da bi se  um aknil v  varno m e
ščansko zavetje. Toda Boris — 
kljub tem u — da je b il pod 
strogim  policijskim  nadzor
stvom  — se je tedaj še bolj 
prizadevno in takoj lotil ob
navljanja ilegalnih organiza
cij. Pri Ladu Kozaku so se 
zbirali m ladi ljudje — kom u
nisti, študentje. Tu so dobili 
osnovno m arksistično znanje 
in nauke, kako je treba tajno 
delovati. Ko je zatem prišel 
na svobodo še tovariš Kardelj, 
sta se z Borisom  takoj skupaj 
zagnala k delu. N a lastno in i
ciativo sta  organizirala celo  
pokrajinski kom ite in  vzpo
stavljala zveze s kom unisti po 
industrijskih središčih S love
nije.

Živo m i je v  spom inu prvo 
srečanje z mladim  Borisom  
spom ladi leta 1933. Poznalo se 
mu je, da izhaja iz in telek 
tualne družine, po njegovi go
vorici, jasnem  izražanju m is
li, idejnosti njegovih razm iš
ljanj pri poglabljanju v  so 
cialno tem atiko, kar v se  je 
pričalo «  njegovi zagnanosti 
proti krivičnem u družbenemu  
sistem u. Tudi na zunaj je  s 
svojim  obnašanjem , svojim  
skrom nim  oblačenjem  kazal 
svojo željo, svoje hotenje, da

(Nadaljevanje na 3. strani)

varjalne m oči delavskega raz
reda. Želel bi vam  ga pred
stav iti kot kom unista v  najpo
polnejšem  sm islu te besede. 
H komunistom ga ni gnala n e 
ka njegov^ neposredna ž iv 
ljenjska nuja, kakor nas, d e
lavce. Odprta mu je bila pot 
do m alom eščanskega filistra, 
kjer bi se zaradi svoje nadar-

niste; dobil je prvi stik  s ko- 
m unisti-steklarji v  Rogaški 
slatini. Zato so prvi udarci 
šestojanuarske diktature pad
li tudi po njem . A retiran in 
obsojen je bil skupaj z osm imi 
drugim i delavci in  študentom  
kom unistom  — Ladom K oza
kom. Odsedel je  leto dni v  
zloglasni m ariborski kaznilni-

Tu ni priložnosti n iti za to, 
da bi vsaj približno orisal nje
govo izredno plodovito ž iv 
ljenjsko pot, zato bi vam  rad 
predstavil le  njegov človeški 
lik , lik  nadvse pogumnega, po
žrtvovalnega borca, ki se  ni 
nikoli ustrašil težav, ki je g lo
boko zaupal v  borbene in ust-

jenosti zlahka uveljavil. Toda 
zelo zgodaj je  spoznal zlaga
nost m eščanske družbene m o
rale, pehanje za umazanim  
kruhoborstvom. V trenutku, 
ko so se zbirali tem ni oblaki 
za novo nevihto reakcije 
nad delavskim  razredom, je  
izbral pot med m lade kom u-
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ISKRENE ČESTITKE OB LETOŠNJEM P R V E M  M A J U  —  
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Pesem . . .  Prvo pomladno zelenje in  cvetje . . .  
Zadovoljna, žareča lica, zborovanja in  iz le t i . ..  Vsa 
Jugoslavija tako slavi!

To je naš PR V I MAJ!
Za hip bo pozabljen poslovni vsakdan, njegove 

drobne skrbi in  napori. Iz doseženih delovnih uspehov 
bo rasla nova moč; nove koristne pobude bodo svetile  
do prihodnjega Prvega maja.

Saj je m aj — mesec mladosti!
Prvi m aj je  praznik vsega naprednega. Od stavk  

do demonstracij, od jurišev do ofenziv  — sega spo
m in  na ta naš P rvi maj.

Do skrajnih  m eja našega živ ljenja  je bilo potrebno  
prenesti baklo svobode.

In  zrasel je  naš delovni človek, ve lik  ko t gora, 
trden kot granit. Ponosen je  in  smel, če je potrebno , 
tudi delaven, aktiven  in skrom en hkrati — če je  v 
kolektivu  ali v družbi tovarišev.

Naš praznik
Glasen je  ko t upravitelj slovenske zem lje  — kot 

upravljalec vsega bogastva na njej. Varuje ljudsko  
pravico, katero si je  priboril skozi veke in  v narodno
osvobodilnem boju. Varuje — zase in  za bodoče rodove. 
Dela, ker ve, za kaj dela! Izobražuje se, da bo laže 
delal. In  celo kulturo uganja ta, katerem u so za Can
karja rekli, da naj ostane hlapec vse žive dni.

Se mar res lahko sram uje časa, v katerem  živi?
Iz bele krizantem e je  pognal rdeči nagelj.
Naj to vidijo vsi — pa če j im 'je  to všeč ali ne. 

N ekateri bi to pridobitev radi utajili, drugi proglasili 
za odpadništvo. In  vendar — sveti, tudi brez njih, v  
daljave — čez oceane, kjer je  dan morda k je  še bolj 
mračen, kot je  bil nekoč pri nas.

Tovariši, to je  pojem  novega časa!
PRVI M AJ je  resnično praznik našega ponosa!
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SLAVNOSTNA SEJA DELAVSKEGA SVETA

ob 60 -letnici
rojstva Borisa Kidriča

V petek, 7. aprila je im el delavski svet našega podjetja 
slavnostno sejo ob 60-letnici rojstva našega velikega revolucio
narja in narodnega heroja Borisa Kidriča.

Predsednik delavskega sveta 
Ivan  Beras je  povedal nekaj 
m isli o Borisu Kidriču. D elav
ski svet je imenoval delegaci
jo, ki je  položila venec pred 
doprsni kip Borisa K idriča v 
avli upravnega poslopja..

S tem  se je  tudi naše pod
je tje  vključilo v  okvir pro
slav, ki so bile organizirane 
po vsej Sloveniji —■ ob oblet
nici ro jstva Borisa Kidriča.

Tudi. K rajevna' skupnost 
K idričevo je  organizirala v r 
sto p rired itev  ob obletnici ro j
stva Borisa Kidriča. Osrednja 
proslava je  bila v soboto, 8. 
aprila.

Te proslave se je udeležila 
tud i v rsta  uglednih gostov: 
F ranc Leslkovšdk-Luka, član fe 
deracije, Janez Vipotnik, p red 
sednik republiške konference 
SZDL, predstavnik  skupščine 
SFJ5, C entralnega komiteja,, 
rep u b lišk eg a . odbora Zveze 
združenj borcev, p redstavnik  
JLA, republiškega sveta Zve
ze sindikatov, Zveze m ladine 
Slovenije, poslanci republiške 
in zvezne skupščine, m edob
činskega sveta podravskih ob
čin, -predsednik in p redstavn i
ki Skupščine občine P tu j te r  
družbeno-političnih in  delov
nih organizacij p tu jske ob
čine, p redstavnik i alum inijske 
industrije  iz Š ibenika in S lo
venske Bistrice.

Delavski svet našega podjet
ja  je bil nam reč pokrovitelj 

,te proslave.
Miha M arinko, član sveta 

federacije in  dolgoletni ožji 
sodelavec velikega revolucio
n a rja  in  grad itelja  socialistič
ne Jugoslavije — Borisa K id
riča, jje n al proslavi obudil 
spomine nanj.

Proslava je  bila.' povezana 
tudi z bogatim  kultu rn im  pro
gramom, v katerem  so sodelo
vali: godba na p ihala iz K id
ričevega, m ladinski pevski 
zbor Osnovne šole Kidričevo, 
moški pevski zbor DPD »Svo
boda« Kidričevo in člani P tu j
skega gledališča.

K. -n. S slavnostne seje delavskega sveta  TGA

GOVOR PREDSEDNIKA DS TGA KIDRIČEVO — IV AN A  BERASA — N A  SLAVNOSTNI SEJI:

V spomin gospodarstveniku 
Borisu Kidriču

Boris Kidrič je bil rojen 10. 
aprila 1912. leta na D unaju  
kot edini sin  uglednega slo
venskega slavista in  prešerno* 
slovca — Franceta Kidriča.

Že kot gim nazijec in dijak

poljanske gim nazije v  L jublja
ni se  je  odlikoval z nadpov
prečno razgledanostjo in v se 
stranskim  zanim anjem  za f i 
lozofske problem e, saj je že 
takrat obvladal vrsto poglavit

nih del znanstvenega socializ
ma.

V m ariborski kaznilnici, kjer 
je od jesen i leta  1929 presta
jal leto dni zapora zaradi ko
m unistične dejavnosti, je med

Kidričevo se je oddolžilo spominu na Borisa Kidriča
Ob vrsti prireditev, od 3. aprila do vključno 8. aprila 1972 — kulturnih in športnih — je bila  

v  soboto, 8. aprila v  dvorani TGA K idričevo osrednja proslava ob 60. obletnici rojstva revolu
cionarja, borca za svobodo in prvega predsednika slovenske vlade — Borisa Kidriča, po katerem  
nosijo im e: tovarna glin ice in alum inija, osnovna šola, naselje in  vrsta drugih organizacij.

Vse prireditve in zaključna proslava je bila pod geslom : »JUNAKOM BORBE N AJ SLEDE 
JU NA K I DELA«, pod tem  geslom  je bil objavljen  govor Borisa Kidriča v  »Slovenskem  poroče
valcu« — m aja 1945.

8. ap rila  ob 19. u r i je  v 
dvorani TGA zadonela. IN
TERNACIONALA, katero  so 
izvajali pevski žbori osnov,nie 
šole in  »Svobode» te r  godba 
na p iha la  TGA »Boris K id- 
r)ič« Kidričevo.

V pozdravnem  nagovoru je 
predsednik K rajevne skupno
sti pozdravil številne in  viso- 
ikej goste S M iha MARINKA, 
člana sveta federacije, Janeze 
VIPOTNIKA, predsednika R e
publiške konference SZDL, 
F ranca LESKOVŠKA - LUKO, 
člana sveta federacije, F ran ja  
REBERNAKA, predsednika 
Skupščine občine P tu j, Tone
ta  BOLETA, predsednika go
spodarskega zborna Skupščine 
Socialistične republike Slove
nije, A lbina ŠTOKA, polkov
nika — kom andanta vojne po
šte P tu j, A lojza BR IŠK IJA , 
člana cenitaalnega kom iteja 
ZKS, Toneta KROPUŠKA, 
predsednika republiškega sve
ta  Zveze sindikatov Slovenije, 
Jožeta GLOBAČNIKA, pod
predsednika republiškega sve
ta  Zveze sindikatov Sloveni
je, F ranca KRESETA-Čobana, 
podpredsednika republiškega 
odbora Zveze združenj borcev 
NOV Slovenije, V iktorja S T O -. 
PARJA, člana predsedstva re 
publiškega odbora ZB, JU R 
KOVIČEVO, predstavnico kon
ference za družbeno aktivnost 
žena, R oberta BOBANCA, čla
na predsedstva Republiške 
konference ZMS, V iktorja 
AVBLJA, Vladota BEZNIKA, 
podpredsednika Republiške 
konference SZDL, F ranca K I

MOVCA, člana predsedstva 
republiške konference SZDL, 
Lojzko STROŠNIKOVO, po
slanko skupščine SRS, p red
stavnike m edobčinskega sveta 
in družbeno-političnih organi
zacij podravskih občin, pred
stavnike družbeno-političnih 
organizacij občine P tuj, p red 
stavnike delovnega kolektiva 
Tvornice lak ih  m etala »Boris 
Kidrič« iz Šibenika, p redstav 
nike Tovarne »Impol« iz Slo
venske Bistrice, predstavnike 
delovnih organizacij občine 
P tu j, p redstavnike krajevnih  
skupnosti iz občine P tu j in

občane K rajevne Skupnosti 
Kidričevo.

N aša tovarna, in  naš kraj 
sta nastala  in  se razvijala v 
povojnih le tih  in  sta p rav  zato 
del prizadevanj, del u stv a rja l
nega dela naših revolucionar
jev, med katerim i so mnogi 
žrtvovali svoja življenja za n a 
šo sedanjost. Zato je  prav, da 
še tudi danes sledimo veliki 
misli:

»JUNAKOM BORBE N A J
»SLEDE JU N A K I DELA!«
Proslava je  bila .naš prispe

vek k  skupnim  naporom , da 
bi ohran ili enkra tna  dela, k a 

tera je  za nas vse opravil to
variš BORIS KIDRIČ.

V počastitev spom ina n a  n a 
šega velikega sina revolucije 
in slovenskega naroda, je  svet 
k rajevne skupnosti na seji 10. 
feb ruarja  letos sklenil :

10. APRIL JE RAZGLAŠEN
ZA KRAJEVNI PRAZNIK!
V rsta športn ih  in  ku ltu rn ih  

prireditev , k a te re  smo orga
nizirali skupno -z vsem i orga
nizacij,ami, nam  priča o zave
sti in prip rav ljenosti: boriti se 
za ideale, k a te re  nam  je  s svo
jim  delom nakazal tovariš 
KIDRIČ.

Po končani proslavi je dele
gacija družbeno-političnih o r
ganizacij naselja Kidričevo 
položila venec ob doprsnem  
kipu Borisa K idriča — v po
slopju TGA »Boris Kidrič« 
Kidričevo.

Častni gostje na  
proslavi: K idričev  
najožji sobojevnik  
in sodelavec Franc 
Leskovšek - Luka; 
Franjo Rebernak, 
predsednik Skup
ščine občine Ptuj; 
Tone Bole, predsed
nik Gospodarske
ga zbora Skupšči
ne SR Slovenije! 
Ivan Beras, pred
sednik DS TGA  
K idričevo.

tem  časom izpopolnjeval svo 
je  znanje o družbeni proble
m atiki; pridobljeno znanje je  
po vrn itv i iz zaporov takoj 
spet posvetil nadaljnjem u raz
vijanju revolucionarnega de
lavskega gibanja na S loven
skem . V tem  pogledu sodi Bo
ris Kidrič nedvom no m ed t i
ste, ki so tedaj z načelnim  
idejnim  bojem  ustvarili pogoje  
za združitev vseh  tistih  na
prednih protiim perialističnih  
sil m ed Slovenci, k i jim  je  
zares šlo za svobodo in  ena
kopravnost slovenskega naro
da.

Po povratku iz večletne e- 
m igracije, zlasti v  zadnjih  
dveh letih  pred osvobodilno  
vojno? se je pojavljal s teh t
nim i članki o združevanju vse  
napredne slovenske inteligence  
m ed sotrudniki nove sloven
ske revije —■ »Sodobnost«. P o
leg  svojega trajnega teoretič
nega pom ena naj bi t i članki 
dosegli pri slovensk i in te li
genci pravilno usm eritev v  u- 
sodnih letih  druge svetovne  
vojne.

Vse svoje sposobnosti in  
znanje je Boris Kidrič u v e
ljav lja l z neizm erno energijo v  
letih  osvobodilne vojne; n je 
govo im e je  postalo neločljivo  
povezano z borbo slovenskega  
naroda proti fašističn im  oku
patorjem. K ot prvi predsed
nik vlade v  osvobojeni S love
niji! je  pol nepopolnem  le tu  
prevzel najodgovornejše m e
sto v  vodstvu občejugoslovan- 
skega gospodarstva.

S tem  se pričenja obdobje 
njegovega življenja, ko m ora
mo o njem  govoriti kot orga
nizatorju našega povojnega  
gospodarstva, kot znanstvenem  
delavcu, ki je  na tem elju  sv o 
jega obsežnega teoretičnega  
znanja in  svojih  praktičnih iz 
kušenj pričel uspešno u tem e
ljevati in  razvijati našo so
dobno ekonom sko vedo, in  
končno kot človeku, ki je s 
svojo pobudo in  vsestransko  
pomočjo prispeval k ustanovit
v i cele vrste znanstvenih u -  
stanov, ki so  b ile  zelo po
m em bne za nadaljnji razvoj 
našega socialističnega gospo
darstva. V vsem  K idričevem  
delu zadnjega razdobja se k a 
žeta široka znanstvena zasno-

(Nadiallijevanje na 4. strani)



Spomini na 
revolucionarja

Častni gostje na proslavi

(N adaljevanje s 1. strani)

se približa delavcu, da se ena
či s proletarcem.

Ta vtis m i je ostal v  vseh  
naslednjih dvajsetih  letih, ko 
sm o delali skupaj.

Posebno živo se je  vpisal v  
zgodovino naše prelom ne dobe 
s svojim  deležem  pri oblikova
nju Osvobodilne fronte leta  
1940— 1941. V največji m eri je 
njegova zasluga, da je OF u- 
m ela pritegniti v  osvobodilno  
borbo prav vse, kar je bilo 
patriotičnega v slovenskem  na
rodu v tistem  najbolj kritič
nem  trenutku njegove usode. 
Za dejstvo, ki ga je sam  za
pisal: »Osvobodilna fronta je 
postala pravcata država v  dr
žavi — ko se je  okupator v  
Ljubljani znašel kakor v  ob le
gani trdnjavi«, gre največ za
slug prav njem u.

N jegova velika zasluga je, 
da je  K ardeljeva zam isel v  
kratkem  času postala m eso in 
kri. Vse velike odločitve skozi 
štiriletno borbo so povezane  
z njegovim  im enom. Prav tako 
tudi v si začetki obnove po o- 
svoboditvi. Zato je  bilo ra
zum ljivo, da so ga njegove e- 
nergije in sposobnosti pripe
lja le  k še bolj odgovornim na
logam . Z enako zagnanostjo  
in  ustvarjalnostjo se  je po
svetil gospodarskim proble
mom Jugoslavije. Poleg tega  
je  še vedno našel čas, da je  
tankovestno sprem ljal razplet 
dogajanj v  Sloveniji. Njegova 
posebna odlika je bila, da n je
govi pogledi na družbenopoli
tično življenje nikdar niso b i
li  enostranski. Ob težavnih go
spodarskih nalogah v  federa
ciji je še vedno našel čas za 
sodelovanje v zadevah čiste  
kulture in je tudi na tem pod
ročju pokazal globoko pozna
vanje stvari, pa naj je šlo za 
organizacijo visokega šolstva  
a li za njegove poglede na kul- 
turno-um etniške stvaritve. K ul
turni delavci so zelo radi pri
hajali k  njem u na pogovore.

Im el sem  pogostokrat pri
ložnost sodelovati v  razpravah  
o našem  razvoju, ko so se v  
vodilnem  telesu  izražali n aj
različnejši pogledi in  obravna
vanje pri posam eznih vpraša
njih. Tu sem  videl skladnost 
razm išljanja K ardelja in K id
riča, k i sta s svojim i teoretič
nim i in  praktičnim i analizam i 
odločilno prispevala k  urav
navanju razlik pri iskanju po
ti za prem ostitev raznih te 
žav, ki so izhajale iz sam e na
rave m nogonacionalne jugoslo
vanske skupnosti. Boris je s 
svojim  globokim  spoznava
njem  družbeno-ekonom skih za
konitosti razvoja užival velik  
ugled v  takratnem  kolek tiv
nem  vodstvu; zlasti si je pri
dobil zaupanje tovariša Tita, 
k i je  s svojo nesporno avtori
teto pom agal prem agati m ar- 
sikakršne težave. Posebno se 
je to pokazalo ob zapletih s

sovjetsk im i inštruktorji pred 
letom  1948 in po odkritem na
padu Informbiroja.

To je bil čas, ko je socia li
stična Jugoslavija preživljala  
izredno težke; trenutke. P o
trebno je bilo izpeljati naše 
gospodarstvo iz zagate, v  ka
teri se je znašlo zaradi nenad
ne in  popolne gospodarske blo
kade z Vzhoda in se preusm e
riti na druga tržišča: na go
spodarsko m enjavo z Zaho
dom. Ta je s svoje strani za
radi politične in kapitalistič
ne špekulacije prav tako po
stavlja l izredno težke pogoje. 
Zahod je računal, da nas bo 
zaradi naše osam ljenosti spra
v il na kolena in  da se bomo 
odrekli socialističnem u druž
benem u sistem u in neodvisno
sti. Trajalo je razmeroma le 
m alo časa, ko sta Stalin  in 
Zahod morala spoznati, da se 
njuni računi ne bodo uresni
čili. Brez trohice pretiravanja  
lahko trdim, da je  Kidrič k 
tej naši zm agi prispeval po
m em ben delež.

V ta čas spadajo tudi taki 
ukrepi, katere nekateri m ed  
nam i še danes skušajo obrav
navati kot naše napake. Toda 
tem , ob tej svečani priložno
sti, lahko brez zadržka odgo
vorim: »Ti ukrepi so bili cena 
za ohranitev naše neodvisno
sti in socialističnega sistem a. 
To nam lahko očitajo le tisti, 
ki so b ili takrat na liberali
stičnih ali stalinskih pozicijah  
in  so to bržkone še danes. To 
govore tisti, k i so b ili takrat 
poraženi. N i šlo  za napake, 
m arveč za nujne začasne u- 
krepe, da smo se lahko obdr
žali; in  dejstvo je, da so ti 
ostri ukrepi trajali le  malo 
časa.

Ko razm išljam o o tem, kako 
sm o prem agali te težke čase 
in  kako smo se usm erili k od
ločni dem okratizaciji našega  
socialističnega sistem a, m ora
mo govoriti o zadnjih letih  
življenja in  dela Borisa ^Kid
riča. O tem  pričajo njegova  
pom em bna dela.

B il je  eden od glavnih bor
cev proti državnem u birokra
tizmu, proti sloju, k i se je 
odtujil delavskem u razredu.

Kritično in  sam okritično je 
spoznaval težnje v  gospodar
skem  aparatu, katerega je  sam  
vodil. Prim erjava s sovjetskim  
državnim  socializm om  mu je 
utrdila prepričanje, da ta sam  
kot tak sam odejno vodi v  od
tujenost tega sloja od druž
be, katero si hoče podvreči. 
Zato je  b il odločen pobornik 
za sprem em be družbenega s i
stem a. Stvarni m arksistični 
družbeni analitik, kakršen je 
bil, je Kidrič zelo jasno po
kazal zaupanje v delavski raz
red, v  njegovo sposobnost, da 
se sam upravlja, ne pa da bi 
ostal poslušen vsem oči biro
kratske kaste-

Zato je  zelo prepričano in 
prepričljivo sodeloval pri pr
vem  zakonu o delavskih svetih.

To kitajsko delegacijo so 
sprem ljali: Ivo Kusturin, dipl. 
oec., tajnik sekcije za preko
m orske dežele pri Gospodar
ski zbornici SR Slovenije, S ta 
ne Vesel, direktor »Progresa« 
Beograd in še ena predstavni
ca te delovne organizacije.

V našem  podjetju so dele
gacijo sprejeli: M ilan Krajnik,

N jegovi govori in  pisane raz
prave iz zadnjih let so pom em 
ben spom enik njegove jasne 
orientacije. Z lasti je  pom em 
ben njegov zadnji javni govor 
na šestem  kongresu Kom uni
stične partije Jugoslavije ozi
roma Zveze kom unistov Jugo
slavije. V njem  je  sintetiziral 
izkušnje lastnega dela v  n je
govem  zadnjem  letu. Zarisal 
je vizijo bodočega razvoja de
lavskega sam oupravljanja.

Težko si je zam isliti m oral
no moč in energijo Borisa K id
riča, ki je  do  zadnjih dni 
sprem ljal gospodarska poročila 
in  predloge. Zadnje tedne je 
lahko sam o še čital in govo
ril, ker m u je  sluh že popol
noma odpovedal.

Pretresljivo je bilo za nas

dipl, oec., generalni direktor, 
Franjo Gnilšek, dipl. ing., po
močnik generalnega direktor

ja za tehnične službe, Stane 

Tonejc, dipl. ing., pom očnik za 

skupne službe in  Branko 

M linarič, kom ercialni d irek

tor.

srečanje ob obisku Tita v  bol
nišnici, ko mu je  prišel česti
tat za enainštirideseti rojstni 
dan in  je  to lahko pokazal sa 
mo s prsti in  vsiljen im  sm ejo
čim se obrazom.

Opisal sem  vam  nekaj drob
cev svojih  spom inov na K id
riča. Z obsežnim i deli si je  
Kidrič sam  postavil im pozan
ten spom enik.

Vaš delovni kolektiv je v  
preteklih  letih  s svojim  ust
varjanjem  ponosno nosil K id
ričevo ime.

Prepričan sem, da bo tako 
tudi v  bodoče,« je  strnil svoje  
m isli in  spom ine na revolu
cionarja Borisa Kidriča n je
gov ožji sodelavec — Miha 
Marinko — na proslavi v  K id
ričevem .

Kitajci

Predstavniki našega podjet
ja so kitajsko delegacijo sezna
nili z našo proizvodnjo. Vsi 
skupaj so si nato ogledali ob
rate našega podjetja. K itaj
ska predstavnika sta povedala, 
da je  K itajska velik  uvoznik  
alum inija, vendar nista bila  
pooblaščena za sklepanje ka
kršnihkoli konkretnih pogodb.

Obisk je kljub tem u pom em 
ben, saj bo tako kitajsko go
spodarsko predstavništvo bolje 
inform irano o tem, s kakšno 
proizvodnjo se ukvarjam o in  
kaj jim  lahko nudimo.

N aše podjetje je že prodalo
2.000 ton alum inija K itajcem .

Ob vse ugodnejši gospodar
ski izm enjavi s K itajsko je  

vsekakor pomembno, da jih  

dodobra seznanim o z našim  

asortimanom izdelkov.

K. -n.

Obiskali so nas
V začetku aprila sta nas v  okviru spoznavanja gospodarstva S lovenije obiskala LI TUNG  

SHENG, trgovinski ataše v  ambasadi K itajske v  Beogradu, in  VANG H A U  JI, predstavnik kor
poracije za kovine in m inerale za Kitajsko.



Dosledno izvajanje programa 00 ZKS v podjetju -
z a h t e v a  v s e h  n o s i l c e v  n a p r e d n i h  d e j a n j
Vsaka organizacija si 

ob preteku mandata n je
nega vodstva na delov
nih a li voliln ih  konfe
rencah pripravi tudi o- 
snutek delovnega pro
grama za bodoče obdob
je, v  katerem  bi naj med  
drugim  tudi obravnava
la določene zadeve, k i so 
bile poprej hote ali n e 
hote izpuščene.

Tudi naša organizacija ZK v 
podjetju  si je  p rip rav ila  dolo
čen osnutek delovnega p rogra
m a; tega je obravnavalo član
stvo na enem od zadnjih  se
stankov.

M nenja smo, da je  povsem 
v redu  in  prav, če o tem  de
lovnem program u seznanimo 
širok krog naših  proizvajalcev, 
katere b rez dvoma tudi zani
ma, kaj, kako in k je  se orga
nizacija nam erava lo titi reše
vanja določenih problemov. 
Tako lahko tudi zasledujejo 
izvajanje program a, k i bi naj 
bil zares takšen, da bi enkra t 
le lahko spravili m rtvilo z 
dnevnega reda, k a jti že zad
n ji dogodki so jasno pokazali, 
da bo potrebno več budnosti in 
več odgovornosti vseh članov 
organizacije ZK. Žal je še ved
no precej takih, katerim  m en
da ni preveč v interesu, da bi 
pom agali vodstvu pri reševa
n ju  določenih problemov, ki 
se, po javljajo  znotraj delovne 
skupnosti. Delovni program , ki 
je  sestavljen n a  osnovi raz
prave in  zapisnika volivne 
konference, obsega dvanajst 
točk, ka te re  si 'bomo pobliže 
ogledali in  se z njim i sezna
nili.

Uvodoma je poudarjeno, da 
bo OO ZK v TGA posvetila 
vso pozornost in sikrb, da bo 
njeno delovanje čimbolj učin
kovito in  da bo vzbudilo več
je  zanim anje med člani ZK.

Osnovna organizacija ZK 
TGA oblikuje politično delo, 
stališča do raznih  nalog in 
problemov, hk ra ti jih  p ravo
časno posreduje sam ouprav
nim  organom, vodstvu podjet
ja  in ostalim  družbeno-poli- 
tičnim  organizacijam . Zaradi 
tega je potrebno prip rav lja ti 
razgovore in posvete s kom u
nisti o 'sklepih in predlogih, 
katere sprejem ajo  v  sam o
upravnih  organih, družbeno

političnih organizacijah in 
drugod. P ri tem  zavzemajo še 
posebno m esto dogodki v ko
lektivu  TGA; potrebno je p ra 
vočasno poročanje in obvešča
nje o vseh problem ih kolek
tiva — o proizvodnih uspehih, 
o finančnem  poslovanju, m a
terialn i delitvi sredstev  za raz
ne namene, o delu sam ouprav
nih organov, o osnutku sa
m oupravnih aktov, sprem em 
bah statuta, sprem em bah p ra 
vilnikov in poslovnikov, siste
mizaciji, p raviln iku o osebnih 
dohodkih itd.

Za tako obveščanje in stike

s članstvom  Zveze kom unistov 
so dolžni skrbeti vsi izvoljeni 
kom unisti, člani DS in  člani 
kolektivnih izvršilnih organov, 
ki delujejo v  DS in DE.

Bri tem  pa m orajo vodstvo 
podjetja in  vodstva delovnih 
enot vsej organizaciji ZK bolj 
aktivno pom agati p ri njenem  
delovanju. N adalje je poudar
jeno: da se bo lahko delovni 
človek uspešno vključeval v 
proces sam oupravljanja, proiz
vodnjo, .materialno delitev in 
aktivno politično delo, je po
trebno, da ZK kot organiza
cija skrbi za družbeno-politič- 
no vzgojo in  izobraževanje 
svojih članov. V ta nam en bo
mo organizirali razna vzgojno- 
poliitična predavanja in sem i
narje , izm enjavo izkušenj z 
organizacijam i ZK izven pod
jetja. Tesno bo sodelovanje in

reševanje raznih  problem ov in 
nalog — skupno s sindikalno 
organizacijo, ZMS in ZB.

Politično delovanje ZK v 
delovnih enotah  m ora zago
tav lja ti še večji vpliv  delov
nega človeka in  vseh samo
upravnih  organov v kolektivu 
v tem  smislu, da se bo krog 
delavcev, ki sodelujejo pri ne
posrednem  odločanju, nenehno 
šiiril. Člani ZK, k i so člani DS, 
odborov in kom isij, morajo 
im eti čut odgovornosti do svo
jih  volivcev in  biti stalno  po
vezani z njim i, jih  pravočasno 
obveščati o 'sprejetih sklepih

in predlogih —■ na raznih  sejah 
in  posvetih, da bodo tako lah 
ko dejansko zastopali interese 
širše družbene skupnosti. Vse 
k ršite lja  sam oupravne zako
nodaje v  podjetju  je potrebno 
poklioati n a  odgovornost, n ji
hovo početje objektivno oceni
ti in uveljaviti proti njim  
ustrezne sankcije.

Beta točka delovnega pro
gram a pravi, da so vsi člani 
novoizvoljenega kom iteja dolž
ni, da neposredno sodelujejo v 
vseh kolektivnih in  izvršilnih 
organih. P rav  tako so zadolže
ni za podobno nalogo vsi n o 
voizvoljeni člani izvršilnih or
ganov, ki so člani ZK. N ada
lje  je  bilo govora o potrebi po 
h itre jšem  razvoju  in napred
ku proizvodnje, sam oupravnih 
odnosov, ku ltu rne  ravni d e 
lavcev, gospodarskega in teh-

Pred doprsni kip Borisa K idriča so položili spom inski venec  
našega kolektiva.

V  s p o m in  g o s p o d a rs tv e n ik u  B o ris u  K id r ič u
(Nadaljevanje z 2. strani)

va in perspektiva. Ves K idri
čev sistem  načrtovanja v  go
spodarstvu je bil na znanstve
ni podlagi zasnovan program  
boja za uresničenje nalog pri 
graditvi socializm a in  sociali
stičnih družbenih odnosov, za 
tehnični in kulturni napredek, 
za enotno socialistično načrt
no gospodarstvo, za okrepitev  
enotnosti jugoslovanskih naro
dov in za razvijanje zavesti in 
in iciative pri naših delovnih  
ljudeh. Pri vseh  ukrepih je 
Kidriča vodilo spoznanje, da 
je  socializem  mogoč le na te
m elju visoko razvitih proiz
vajaln ih  sil, na tem elju  n a 
predne tehnike in  napredujoče 
kulturne ravni delovnega člo
veka.

Po letu  1948 je z vso n ačel
nostjo zasnoval tiste zgodovin
ske posege v  ves sistem  našega 
gospodarstva, ki so pom enili od
ločilno zavrnitev birokratizma 
kot največje nevarnosti v  pre
hodnem  razdobju. Zasnoval je 
teorijo socialističnega načrto
vanja v  gospodarstvu kot na
črtovanja  glavnih proporcev

in ključnih nalog in s tem i iz 
sledki je utem eljeval našo eko
nomsko politiko — ji takore- 
koč določil teoretično podla
go. Svoje izsledke in spozna
nja, na katerih je u tem eljeval 
upravičenost posam eznih go
spodarskih ukrepov, je razvi
jal v  vrsti svojih govorov, 
člankov in razprav.

Težka bolezen mu je one
m ogočila, da b i  b il povsem  
uresničil vse ideje o ekonom i
ki prehodnega obdobja, raz
prava o vprašanjih novega  
gospodarskega sistem a je osta
la nedokončana.

N jegova življenjska doba je 
bila sicer kratka, toda n je
govo delo in ustvarjanje je 
ogrom nega pom ena ne le za 
slovensko, tem več tudi za ob- 
čejugoslovansko gospodarstvo.

Im e Borisa Kidriča bo ved 
no ostalo povezano ne le  z 
m nogim i velik im i znanstveni
mi ustanovam i, tem več tudi z 
giganti naše povojne sociali
stične industrije, čigar ime 
nosi tudi naša tovarna — To
varna glinice in alum inija  
»Boris Kidrič«.

Te ustanove in  podjetja so 
nam  v čast in  ponos in le 
skrom na zahvala revolucionar
nem u borcu, znanstveniku in  
gospodarstveniku — Borisu  
Kidriču, ko se ob 60. ob let
n ici n jegovega rojstva s hva
ležnostjo spom injam o njego
vih  zaslug, saj je znal ceniti 
delo slehernega proizvajalca  
in  ga postaviti na m esto, ki 
mu pripada; s tem  mu je iz 
kazal tudi popolno zaupanje.

K ot m inistru za industrijo  
pri zvezni v lad i in predsedni
ku Gospodarskega sveta vlade  
FLRJ mu gre velika  zasluga, 
da je ob pobočjih nerazvitega  
haloškega sveta  zraste! gigant 
bele kovine, ki je dal tej 
pokrajini živ ljenjsk i utrip in 
dustrijsko srednje razvitega  
območja.

N a Borisa K idriča se ne bo
mo spom injali le  z imenom, 
katerega nosi po njem  naša  
tovarna, ampak tudi s stro
kovnim  delom  in z uresničeva
njem  takih sam oupravnih od
nosov, ki bodo om ogočili raz
šir itev  našega alum inijskega  
giganta.

Tako bomo še bolj osvetlili 
im e Borisa Kidriča.

ničnega napredka kolektiva ; 
vse to te rja  višjo raven izo
brazbe in strokovnega znanja, 
zato je potrebno posvetiti vso 
odgovornost in  skrb  kadrov
ski politiki podjetja.

S trem eti moram o za tem, da 
se bo istruktu-ra zaposlenih h i
tre je  sprem injala, pri tem  pa 
moram o razbrem eniti odgovor
nosti novozaposilene kadre, ki 
so že -v proizvodnji, da bi jim  
■tako omogočili napredovanje 
in pravilno razm eščanje na 
razna odgovorna delovna m e
sta. Sistem izobraževanja bo
mo m orali še bolj razv ijati in 
dopolnjevati, da bo postal š i
rok In teresni pobudnik vseh 
zaposlenih za dopolnilno izo
braževanje, k a r  pa m ora imeti 
določeni vpliv  tudi na m a te 
rialn i interes vsakega člana 
kolektiva.

V sedmi točki delovnega 
program a je  dan poudarek 
proizvodnji in finančnem u po
slovanju. Da 'bo dosežen večji 
uspeh v proizvodnji in  finanč
nem  poslovanju, je nujno po
trebno posvetiti vso pozornost 
nada ljn ji perspektivi podjetja. 
Potrebno je, da b i čim prej se 
staviti in  sp reje li dolgoročne 
p lane proizvodnje In zakoli
čili nada ljn ji perspektivni raz
voj, v katerem  bo jasno do
ločeno, kakšne ukrepe je  tr e 
ba uresničiti za razvoj proiz
vodnje in  tehnične izboljšave; 
kako se bo naše podjetje tudi 
v bodoče vključevalo v gospo- 
da.r.lko-družbeno reformo, kakš-. 
na je  perspektiva proizvodnje 
alum inija in. s tem povezano 
finančno — m aterialno poslo
vanje, pa položaj zaposlenih. 
Glede na to, je  treb a  sprem 
lja ti uresničitev zahtev, posla
nih vodstvu podjetja, da bi 
seznanili vso organizacijo in 
kolektiv  o perspektivi proiz
vodnje, poslovni politiki in do
ločenih ukrepih, katere  m ora 
podjetje uveljav iti v zvezi s 
stabilizacijskim i ukrepi. V ko
lek tivu  je potrebno vzbuditi 
večji m ateria ln i interes na os
novi delitve dohodka po delu 
in povečanja delovne produk

tivnosti. Zavzem ati se je  
treba za boljšo organizacijo 
dela, varčevanje, racionaliza
cijo in  tehnične izboljšave. O r
ganizacija ZK in kom ite m o
ra ta  pokazati največjo odgo
vornost in politično aktivnost 
v zvezi z im enovanjem  kandi
datov na vodilna delovna m e
sta, v sam oupravne organe in 
družbeno-politične organizaci
je  v delovni Skupnosti.

V desetem  členu je poudar
jeno, da našo organizacijo 
(ZK) prepočasi pom lajujem o, 
zato si borno prizadevali, da 
bi pom ladili naše v rste  z no
vimi člani ZK. P rav  tako se 
bomo trudili, da bi očistili na
še v rste  od tiistifh komunistov, 
ki so kom unisti le na papirju . 
Tem atiko za ideološko vzgojo 
članov bomo izbirali po po
prejšnjem  posvetu s člani ZK.

N adalje m oram o krep iti si
stem  splošnega ljudskega od
pora, saj vemo, da je  Jugosla
v ija  znana v svetu po svoji 
borbi za m iroljubno sožitje, 
p rija teljstvo  m ed narodi in  za 
m ir v svetu.

V zadnjem  členu pa je pou
darjeno, da so funkcionarji ZK 
člani kom iteja ZK v TGA in 
vsi člani organizacije ZK, ki 
sodelujejo (prisostvujejo) se
jam  delavskega sveta, delovne 
enote ali v okviru ko lektivnih  
izvršilnih organov pri DS in 
v DS, odgovorni za svoje de
lo vsej organizaciji ZK v  
TGA Kidričevo.

To je  torej delovni program , 
katerega pa še lahko sprem e
nim o ali mu še ka j dodamo 
glede na trenutno  stan je in po
trebe pri reševanju  problem ov 
v organizaciji, ko t tudi izven 
nje.

P rav  talko pa bodo člani ko
lektiv,a opažali, da so v de
lovnem  program u zelo kon
k re tn e  in  dobre stvari, k i pa, 
žal, že v sam em  začetku niso 
stekle povsem po program u. 
Tem u pa bo treba nam eniti 
več m esta in  spreje ti nase več 
odgovornosti.

(N adaljevanje na zadnji strani)

1941 O F 1972
Tudi letos se za hip ustavim o ob zgodovinskérn  

m ejn iku  slovenskega naroda — 27. aprilu, rojstnem  
dnevu Osvobodilne fronte; ta je bila ob usodnem  za
četku našega velikega osvobodilnega boja edino m no
žično zasnovano in  vitalno gibanje, k i je uspelo pope
ljati v  boj proti okupatorju  — že leta 1941 — vse res
nične rodoljube, vse zdrave in  slovenskem u narodu  
resnično predane in zveste  sinove in hčere — različnih  
strankarskih  pripadnosti in  svetovnih  nazorov.

Osnovna platform a OF in v n je j združenih napred
n ih  sil je  tedaj bila: enoten boj za živ ljen je in  sm rt
— proti združenim  okupatorjem , ki so hoteli slovenski 
narod najprej razdružiti in  kasneje izbrisali iz sve to v
ne družine narodov.

OF je v začetku in  v času narodno-osvobodilnega  
boja slovenskega naroda bila specifična politična in 
borbena organizacija — celo v evropskem  merilu. S 
svojo OF in oboroženo partizansko borbo si je sloven
ski narod izbojeval doslej največjo zgodovinsko prido
bitev: resnično narodno in socialno svobodo, svojo sa
m oupravno družbo in državnost.

V pogojih povojne socialistične graditve je OF po
stopoma prerasla v  našo najbolj množično družbeno
politično organizacijo SZDL  —, ki v novih raz
m erah utrjevanja  naše sam oupravne družbe nadaljuje  
nadvse slavno tradicijo svoje borbene in  edinstvene  
predhodnice.

Nuša aktivnost pod okriljem  SZDL bo največja  
oddolžitev OF in n jen im  zgodovinskim  zaslugam v na j
težjem  obdobju slovenskega naroda. Zato je 27. april
— rojstni dan OF — resnični praznik vseh, ki v po
gojih socialistične graditve nadaljujejo svetle tradi
cije OF, n jen ih  tvorcev in aktivistov.

-arko



DRUGA KONFERENCA ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE:

Bistveno: okrepiti vpliv 
delavskega razreda

delavcev, v 1970. letu pa se je 
njihovo število zm anjšalo na 
67,76 %. Se veliko bolj neu
godne so razm ere, če obravna
vam o skupščine. V letu 1963 
je bilo v občinskih skupščinah 
15 % odbornikov-delavcev, v 
letu 1970 pa jih  je bilo komaj 
13 %, m edtem  ko je v repub
liških skupščinah v tem  ob
dobju odstotek poslancev — 
delavcev —■ nazadoval od 7 % 
na 1 %. V zvezni skupščini se 
je v tem  obdobju zm anjšal od
stotek delavcev od 6 % na 1 %.

Naša konferenca bo odgovo
rila na nekatera od vprašanj, 
katere smo si zastavili, opre
delili bomo stališča in smeri 
akcije pri reševanju  teh  vp ra
šanj.

bank in družbeno-političnih 
skupnosti, denarna akum ula
cija industrijsk ih  podjetij v 
skupni akum ulaciji po 1965. 
letu  je  bistveno zm anjšana, 
etatistična pooblastila pri raz
polaganju viška dela so še ve
lika. Sindikat je  na vse te  po

ja v e  večkrat opozarjal; na 
konferenci je  konstantirano, 
da tudi zaključke II. kongresa 
sam oupravljalcev ne realizira
jo dovolj h itro  in učinkovito.

V razpravi je  sodelovalo več 
kot 50 delegatov. Stališče slo
venskih sindikatov do proble
matike, katero je obravnavala 
konferenca, smo pojasnili: Igor 
Panikvar, S tjepan Säubert, 
Rudi Bregar, S tane U han,Franc 
Kobentar, Vilko Kovač in Vik

ganizacijah združenega dela 
itd.

Ob koncu pa še sklepne — 
zaključne besede predsednika 
ZSJ, Dušana. Petroviča —• Ša- 
neta.

Ta konferenca je  potrdila 
— in to dokazujejo vse naše 
izkušnje — da moramo vlogo 
in  funkcije sindikatov neneh
no obravnavati s stališča raz
voja sam oupravljanja. Sindi
kati so postali p ri nas sestav
ni del razvoja in uveljavljanja 
sam oupravnega sistema. Če 
pa se sindnikati ne bi borili 
za razvoj sam oupravnih druž
benih odnosov, potem  bi lahko 
rekli, da se v  bistvu tudi ne 
borijo za svoje osnovne raz
redne Smotre in interese.

Več kot 400 delegatov in gostov iz vse Jugo: iavije se je zbralo 21. in  22. marca na Il.konferenci Zveze sindikatov Ju
goslavije v  velik i dvorani Zvezne skupščine v Beogradu. Tema, o kateri so razpravljali, je bila zelo aktualna: SINDIKATI 
V SAMOUPRAVNEM DRUŽBENO-POLITICNEM IN EKONOMSKEM SISTEMU.«

Ob pričetku  konference je 
bilo prebrano pozdravno pis
mo predsednika TITA, ki se 
konference ni mogel udeležiti. 
Nekaj m isli iiz pism a: v  socia
lističnem sam ouprav ljan ju  de
lavci .potrebujejo m oderen de
m okratski in nenehno deja
ven .sindikat. In  p rav  je, da se 
ZSJ vse bolj zavzema za ure
sničevanje osnovnih nalog v 
zvezi z vlogo in  položajem de
lavskega razreda, zlasti tistih, 
ki so bile soglasno sprejete na
II. .kongresu sam ouprav ljah  
c e v .. . Vaša prizadevanja v 
hoj.u proti neupravičenim  so
cialnim razlikam , za zagotovi
tev večjega števila zaposlenih, 
za 'stabilnost življenjskih stroš
kov in  varnost delavcev, da 
pravočasno sprejem ajo zaslu
žene osebne dohodke, m orajo 
podpreti vsi dejavniki naše 
d ru žb e . . .

R eferat na II. kongresu ZSJ 
v zvezi z nakazano temo je 
podal tov. M ilan Vukaeovič.

V obsežnem refera tu  je  b i
lo nakazano:

Sindikati so neka jk rat ugo
tav lja li razkorak m ed pove
čanimi proizvajalnim i silami 
družbe in m ed dejanskim  eko
nomskim in  družbenim  polo
žajem delavskega .razreda ikot 
celote, zlasti njegovih posa
meznih delov. Na II. kongresu 
sam oupravljalcev jet bilo to 
tudi vsestransko argum entira^ 
no.

K m alu bo m inilo leto od te 
ga pomembnega zasedanja, ki 
je nakazalo perspektivo in u- 
tr.dilo zaupanje delavskega 
razreda v bodočnost. Ocene, 
stališča in sklepi, zasnovani 
na razpravi delavcev na kon
gresu, pa so še vedno realni, 
družbeno-ekonomsko in poli
tično aktualni. In  kljub temu, 
da ti problem i še naprej ta 
rejo večji del delavskega raz
reda, pa problem e in  težave, 
katere smo tedaj nakazali, le 
počasi rešujem o in celo oma
lovažujemo. Kongres sam o
upravljalcev je p rip rav lja la 
takorekoč vsa družba, vse n je 
ne družbeno-politične organi
zacije in predstavniška telesa 
—• ni pa bilo nato organizirane 
aktivnosti pri uresničevanju 
sklepov kongresa.

Znano je, da dosedanje rešit
ve v gospodarskem sistem u in 
številni instrum enti ekonom
ske politike niso dali zadovo
ljivih rezultatov zastran  k re 
pitve ekonomskega in  družbe
nega položaja delavcev. Eko
nomska moč je  bila v  večjem 
obsegu prenesena z državnih 
organov le na banke in  druge 
centre odtujene finančne mo
či. V sindikatih  smo takšen 
proces ocenili kot razvredno
tenje družbenih in  ekonom skih 
načel reform e, kot blokiranje 
razvoja sam oupravljanja, kot 
odtujevanje dohodka in  obsta
jan je  m nogih privilegijev.

Sindikati se bodo določno 
angažirali, da bi dosegli večje - 
sodelovanje neposrednih p ro
izvajalcev v  vseh političnih 
organih in  institucijah, zlasti 
še v institucijah  družbeno-po
litičnih skupnosti. Da z dose
danjim i razm eram i nia tem  
področju ne moremo biti za
dovoljni, dokazujejo podatki o 
upadanju  števila delavcev v 
vseh sam oupravnih organih in 
predstavniških te le s ih ’ — od 
delovne organizacije do fede
racije.

Tako je  bilo, denimo leta 
I960, v  delavskih svetih 76,2 %

nalog pri nasta jan ju  organiza
cij, združenega dela in p ri or- 
ganizacijsko-političnem  uspo
sabljanju  sindikatov, da v 
takšnih  organizacijah najdejo 
svoje mesto- Mislim,, da je to 
postalo najpom em bnejše vpra
šanje. Rekel bi, da gre za raz
redno vprašanje, kajti, če ne
posredno sam oupravljanje v 
t e j . tem eljni, celici združenega 
dela ne bo postalo realnost, če 
ne bo. postalo stvarnost, v ka
te ri delavec ustvarja, deli in 
odloča o dohodku, potem  tudi 
ne bomo mogli p riti do celo
vitega sam oupravnega socia
lizma.

Zdaj je čas, da energično 
delujem o na tem  področju; to 
pa . ni samo „zadeva ljudi, ki 
delajo v bazi, ; temveč je  . to 
naloga celotne družbe, zadeva 
nas vseh.

Če tega ne bomo

Zdi pa se m i potrebno pou
dariti, da je za uspešnost bo
doče akcije nujno potrebna or
ganizirana, usklajena in n a 
črtna akcija vseh subjektivnih 
sil družbe, zlasti ZK in sindi
katov.

In ko govorimo o sindikatu, 
potem se moramo zavedati, da 
je  potrebna polna mobilnost in 
angažiranje vseh njegovih sil 
— od osnovne organizacije do 
sveta Zveze aitndikaitov JugOr 
slavije —, saj v sam oupravni 
družbi ;me m orejo ohstajati 
centri, ki bi bili pristojni za 
vse rešitve. S tega stališča 
pomeni naša konferenca tudi 
uvod v priprave na VII. kon
gres Zveze sindikatov Jugosla
vije.

Na konferenci je  bilo izreče
no, da je  v  20-ih letih  samo
upravnega razvoja bilo zelo 
mnogo doseženega, vendar je 
družbenoekonomski položaj 
delavskega razreda še neustre
zen; delovne organizacije so
delujejo v družbenem  proizvo
du z 68% , okoli dve tretjin i 

lih  industrijsk ih  investi
cij financiram o še s sredstvi

tor Markovič, pism eni razp ra
vi pa sta oddala Jože Globač- 
nik in  Janez Tršar. Delegat iz 
Sarajeva A lija Latič je  pojas
nil obravnavo am andm ajev s 
pravne strani, osebno pa sem 
obrazložil njihovo uveljav lja
nje —-v  razpravi o problemih, 
ki so v zvezi s tem  v delovnih 
organizacijah.

Če iz bogate diskusije na 
konferenci izdvojim nekatere 
zahteve delegatov, potem  je 
vsekakor ena od njih, da bi 
vsem delavcem, ki so zaslužili 
osebni dohodek, zagarantirali 
redno izplačilo. Neobhodno po
trebno je omogočiti delavcem 
enake pogoje za »start v živ
ljenje«, zm anjšati socialne raz
like, ki niso rezu ltat dela, ce
lotno politiko stanovanjske iz
gradnje je potrebno podrediti 
osnovnemu cilju — da stano
vanja dobijo delavci, da u res
ničevanje ustavnih  am andm a
jev — XXI, XXII, in  X X III 
— zadeva na odpore, da so 
delavci zelo zaskrbljeni zaradi 
nelikvidnosti delovnih organi
zacij, da je  treba dati večje 
kompetence sindikatom  v or

Mislim, da so nevzdržne di
leme o tem, ali so delavcem 
potrebni sindikati, ko je  sam o-, 
up rav ljan je razvito. Trdimo 
lahko nasprotno, da se nam 
reč sam oupravljanje ne mo
re razvijati brez večjega an 
gažiranja sindikatov kot m no
žične organizacije delavskega 
razreda.

Pomen sindikatov ni samo v 
tem, da združujejo in  organi
zirajo delavski razred p ri re 
ševanju vsakodnevnih vp ra
šanj, tem več je  njihov pomen 
tudi v tem, da zastavljajo in 
rešujejo vsa tis ta  vprašanja, 
katera danes ni mogoče uspeš
no reševati brez neposredne
ga sodelovanja sindikatov, v 
tem, da sindikati postajajo ne
nadom estljiva sila p ri razvoju 
sam oupravnih odnosov v de
lovni organizaciji in v družbi 
nasploh.

Očitno je, da moramo zdaj 
— kot je  bilo to tukaj poudar
jeno — preteh tati delo sindi
katov v bazi, v tem eljni orga
nizaciji združenega dela. Mi
slim. da mora naša konferenca 
še posebej poudariti pomen

tem  se bomo srečali še z ’več
jim i problemi, težavam i in n a 
sprotovanji., Mislim, da< se 
m orajo tega zavedati vsi naši 
delavci, naš celotni dela"sk’ 
razred.

Na konferenci je  bilo doslej 
veliko govora o nasprotovanju 
pri nasta jan ju  tem eljnih, orga
nizacij združenega dela, o n a 
sprotovanju, da bi. te  organi
zacije imele pravico do razpo
laganja z dohodkom, o naspro
tovanji tehnokratsk ih  isil in  
elementov, vseh tistih, katerih  
privilegije in protisam ouprav- 
ne interese ogrožajo prav  ti 
procesi. Lahko pa rečemo, da 
obstajajo tud i sile, ki bodo zlo
mile ta  odpor, To so delavci, 
to je  delavski razred, ki se bo
ri za svoje razredne interese, 
za osvoboditev dela, ki se bori 
proti odtujevanju  dohodka in 
za svojo vodilno vlogo v druž
bi.

Mislim, da se m ora sindikal
na organizacija v bazi — in z 
njo vred mi vsi — boriti za 
nastanek takšne organizacije 
združenega dela. H krati pa bo 

(N adaljevanje na 7. strani)

Pozdrav našem u krajevnem u prazniku — nastop združenega pevskega zbora na proslavi



Kakšne 
so naše 
perspektive?

(N adaljevanje in konec)

KJE JE SEDANJE MESTO JU 
GOSLAVIJE KOT PROIZVA
JALKE ALUM INIJA IN NJE
GOVIH IZDELKOV — V SVE
TOVNI PROIZVODNJI?

V svetovn i proizvodnji bok
sita je b il delež Jugoslavije  
(1966) — 4,6%, v  evropski pro
izvodnji (brez SEV) pa 32%.

V proizvodnji alum inija je 
prav obratno jugoslovanski 
delež v svetovni proizvodnji je 
komaj 0,68%, v  evropski pa 
2,7 %.

Za prim erjavo si oglejmo,' 
kakšno je to razm erje za Fran
cijo:
— delež v  svetovn i proizvod

nji boksita je  7,3 %,
— delež v svetovn i proizvod

nji alum inija je 5,18 %.
Samo ta podatek nam  do

volj jasno kaže, kako zaosta-

TEŽAVE NA DOMAČEM  
TRŽIŠČU

Do letos je alum inijska in 
dustrija v S loveniji zavzem ala  
posebno mesto, saj je bila  
TGA K idričevo dom ala edini 
proizvajalec prim arnega a lu 
m inija v državi. Prav tako je 
bila v  S loveniji domala polo
vica predelovalne industrije. 
N e glede na primat, katerega  
je im ela dosedaj slovenska a- 
lum inijska industrija, pred
vsem  TGA, se moramo ubada
ti s precejšnjim i težavam i, ki 
so specifične za naše — jugo
slovanske razmere:

— Dom ače cene so neurejene. 
Zaradi težav predelovalne  
industrije so cene prim ar
nega alum inija in glinice  
plafonirane.

jam o v razvoju alum inijske  
industrije in  raje izvažam o s u 
rovino, kot pa prim arni a lu 
m inij ali a lum in ijeve izdel
ke. Gledano iz celotnega ju 
goslovanskega stališča bi bilo 
nujno potrebno in gospodarno, 
da čim bolj razvijem o našo alu 
m inijsko industrijo — od pri
dobivanja boksitov do prede
lovalne industrije. N ačrti so ve
liki, še večje pa želje, ki n i
majo vedno trdne osnove. V en
dar je nekaj načrtov, ki so na 
trdnih tem eljih  in bodo v  pri- 
hodnjh letih  tudi uresničeni. 
Ti bodo uvrsti/li Jugoslavijo  
med dežele s srednje ali celo 
dobro razvito alum inijsko in 
dustrijo. K je bo naše (Kidri
čevega) m esto takrat, bo pre
cej odvisno od nas samih, če 
bomo znali prilagoditi naše 
sposonosti novim  možnostim .

— Prenizka carinska stopnja  
za uvoženi alum inij — 3 %, 
na zapadu do 10 %; tudi 
ostale dajatve pri uvozu so 
pri nas le  10 %, zunaj pa 
se gibljejo do 20% .

— D isparitetni tečaj za obra
čunski dolar (13,43 din) in 
večm esečno kreditiranje u- 
voza alum inija z vzhoda po 
NB, kar povzroča čezmeren  
uvoz.

Že teh nekaj težav povzroča 
zmedo na jugoslovanskem  trgu 
alum inija in nepotrebno v e li
ke zaloge proizvodov v  TGA.

Da je zm eda še večja, pa so, 
nasprotno, vse surovine, po
trebne za domačo alum inijsko  
industrijo, obrem enjene z v e 
likim i carinskim i dajatvam i. 
V taki situaciji je TGA v vse  
prej kot zavidanja vrednem  
položaju.

N aštete ugodnosti pri izvozu  
boksita in uvozu prim arnega 
alum inija na  en i ter veliike 
dajatve pri. uvozu potrebnih  
surovin za proizvodnjo alum i
nija na drugi strani, plača do
m ači potrošnik — bodisi pro
izvajalec ali predelovalec a lu 
minija.

DEVALVACIJA IN TGA

D evalvacija dom ače valute  
je še zaostrila že tako težavne 
pogoje TGA.

Po 1970. letu  se cene pri
m arnega alum inija na dom a
čem trgu niso nič sprem enile, 
kljub dvakratni devalvaciji d i
narja. Za nas je negativn i e- 
fekt razvrednotenja dinarja o- 
gromen, saj znaša kar 18 m i
lijonov (1,8 m ilijarde starih  
dinarjev) in to sedaj pred 
kakršnim ikoli korekturam i 
(povečanjem) cen, ki bodo za
nesljivo nastopile, ko bo pre
nehal veljati odlok o zamrz
n itvi cen.

KAJ PREDLAGAMO?

— Že sedanja situacija zahte
va podražitev prim arnega  
alum inija za 20% pri pro
izvajalcu  (TGA) in tem u  
prim erno zvišanje cen pri 
predelovalcih. To je potreb
no rešiti izven dovoljene
ga (predvidenega) 5%  zv i
šanja cen v letošnjem  letu. 
Podobno, kot smo to uredili 
za industrijo naftnih  deri
vatov! R ešitev tega vpraša
nja je nujna in  bo morala  
biti pred končnim  rokom za 
sprostitev cen, saj proiz
vodnja ne m ore več p o 
kriti proizvodnih stroškov.

— Za izvoz alum inija je nu j
no potrebno priznati 5 % 
izvozno prem ijo, da bi se 
lahko naši izdelki enako
pravno pojavili na tujih  
trgih, kjer tam kajšnje pro
izvajalce varujejo visoke  
carinske pregrade.

— Tudi režim uvoza alum ini
ja iz Vzhodne Evrope bi 
m orali sprem eniti. NB uvoz

kreditira, domačega proiz
vajalca pa ne, disparitetni 
tečaj obračunskega dolarja.

— U rediti ali u staliti je tre
ba ceno električne energije; 
ta še vedno raste.

PREDVIDEVANJA TGA  
KIDRIČEVO V PRIHODNJE

Kot sm o videli, nastaja v  
Jugoslaviji precejšnja . baza 
alum inijske industrije, ki bo 
bistveno sprem enila položaj 
TGA, kot do pred kratkim  e- 
dinega pom em bnega proizva
jalca surovega alum inija in  
glin ice v državi.

V tej novi situaciji moramo 
najti svoje pravo m esto za bo
doči obstoj in razvoj. Zavedati 
se moramo, da je spodnja m e
ja rentabilnosti poslovanja pri 
letn i proizvodnji glin ice 500.000 
ton in alum inija 100.000 ton, a 
še to pri norm alnih pogojih  
proizvodnje, kakršni prevla
dujejo v svetu.

V prvi fazi bi kazalo z raz
merom a skrom nim i finančnim i 
sredstvi m odernizirati tehno
loški proces v elektrolizi in  
tako povečati proizvodnjo su 
rovega alum inija na 60.000 ton  
letno, kar bi bilo okrog 16 % 
skupne jugoslovanske proiz
vodnje v  letu  1975.

V drugi fazi do leta 1980 pa 
bo potrebno povečati zm oglji
vosti elektrolize na 100.000 ton 
letno, kar se ujem a s koncepti 
razvoja tovarne IMPOL, ki bo 
v  enakem  obdobju povečala  
predelavo na 75.000 ton.

K tem u še lahko prištejem o  
predvideno lastno predelavo  
in  izvoz, kar v  polni m eri o- 
pravičuje naša predvidevanja  
glede proizvodnje prim arnega  
alum inija v  predvidenih koli
činah za leto 1980.

Vzporedno s planiranim  raz
vojem  tovarne alum inija pred
videvam o:

— na področju glin ice se čim 
bolj preusm eriti k proiz
vodnji visoko kvalitetne g li
nice za proizvodnjo abrazi-

vov, porcelana', stek la  in 
podobnega.

—• že do leta 1975 bomo m ora
li rešiti tudi vprašanje u- 
stavljenega sintra in  n je
gove nadaljnje izkoriščeno
sti.

Priznanje
VIŠJA PRAVNA ŠOLA 
MARIBOR, Ž itna 15/IV

Št. 98/72
Datum : 10. aprila 1972

Spoštovani tovariš di
rektor!
V im enu  Višje pravne  

šole se Vam  in delovni 
skupnosti zahvalju jem  
za vso razum evanje, ka 
terega so bili deležni 
študenti drugega letnika  
na svoji dvotedenski 
praksi.

Iz večine dnevnikov je  
razvidno, da jim  je bilo 
omogočeno, da se v so
razmerno kra tkem  času 
seznanijo z raznotero 
problem atiko in  delova
n jem  organov delovne 
skupnosti. Opravljena  
praksa je na večino š tu 
dentov napravila dober 
vzgojni vtis. Seznanili 
so se neposredno z de
lavci in  se srečali z vsa
kodnevno disciplino.

Brez dvom a bi bil u- 
činek prakse slabši, če 
jim  ne bi stali ob strani 
dobri m entorji. Prosim  
Vas, da m entorjem  in  
vsem, ki so pomagali 
bogatiti znanje naših 
študentov, izrečete našo 
zahvalo. Za razvoj naše 
šole pa bi bili zelo dra
goceni predlogi m entor
jev, v  čem naj dopol
njujem o in izpopolnju
jemo  naš učni program  
in kakšen naj bo š tu 
dij na drugi stopnji na
še šole.

K er je semestralna  
praksa sestavni del uč- 
no-vzgojnega procesa 
naše šole, Vas, delovno  
skupnost in  m entorje  
prosim za nadaljnje so
delovanje in razum eva
nje.

DIREKTO R
docent dr. Vanek Š iftar

PREDVIDEVANJA RAZVOJA JUGOSLOVANSKE ALU
MINIJSKE INDUSTRIJE DO LETA 1975 SO V NASLED
NJEM:

Proizvajalec Glinica A lum inij

TGA
Titograd
Mostar
Šibenik

125.000 ton
200.000 ton
280.000 ton

60.000 ton
100.000 ton

80.000 ton
120.000 ton

S K U P A J  : 605.000 ton 360.000 ton

+  Vlasenica  
+  Obrovac

600.000 ton
300.000 ton ---:

S K U P A J  : 1.505.000 ton

+  Izgradnja teh objektov se lahko zavleče.



D e z i n f o r m a c i j e  so z e l o  n e v a r n e  za k o l e k t i v

Izmensko delo in socialna diferenciacija
S SKUPNIM I AKCIJAM I JE MOGOČE REŠEVATI PROBLEME:

K akor se ne morem strin ja ti 
z vsebino anonim nega pisma 
(če mi je  ta  seveda znana), pa 
se prav tako povsem ne s tr i
n jam  z nekaterim i drugimi iz- 
jiavami iv zvezi z zadnjim i do
godki. P ri tem  nam reč mislim 
na to, da sta OO ZKS in 'Sin
dikalna organizacij a,izvedeli za 
vse to precej pozno, ko se je 
v kolektivu  že m arsikaj šušlja
lo: m orda še vedno nekdo m e
ni, da je  res laihko vse inifor- 
macijie dobiti takoj iz prve 
roke, k a r  pa povsem ne bo 
držalo, saj bi potem takem  naj 
za vse to le izvedela sindikat 
in kom ite ZKS v TGA.

Po mojem m nenju bi bilo 
edino pravilno, če bi o vsem 
tem bili najprej seznanjeni že 
omenjeni družbenopolitični or
ganizaciji, k i bi; potem m orali 
tudi ustrezno ukrepati in o 
vsem seznaniti svoje člane; ne 
pa: potem, ko je že vse raz
burkano, vabiti svoje člane h 
gašenju nastalega požara. Ta
ko nam reč takih  stvari ne re

šujemo in so m orda le še moč 
navade iz preteklosti. P rav  ta
ko nima nihče pravice opore
kati članoma delavskega sveta, 
ki so zahtevali sklic izredne 
seje, da m orda niso imeli zato 
nobene pravice, saj jim  to do
voljuje s ta tu t našega podjetja 
in je zato n jihova poteza bila 
v skladu s sam oupravnim i 'ak
ti našega podjetja. Še vedno 
pa je  odveč trditi, da imamo 
pri nas že povsem urejeno in 
form iranje članstva v sedanji 
obliki, ko t to nekateri, žal, mi
slijo! Naš mesečni tovarniški 
časopis, občasni bilteni in in
form acije so žal še vse prem a
lo, predvsem  zato, ker so in
form acije podane v tako sk ra j
šani Obliki, da jih  vsak član 
delovne skupnosti ne razume, 
navadno pa se dogodi še to, 
da razni v iri inform acij iz  ta 
ko:, imenovane »prve roke« funk
cionirajo šele takrat, ko je  v 
kolektivu že povsem razširje
na povsem drugačna verzija.

P ri tem  tudi menim, da bi

V zadnjem  času smo bili priča nekaterim dogodkom, ki so vnesli med člane delovnega ko
lek tiv a  nejasnosti in  negotovosti; to bi lahko im elo zelo porazne posledice — trenutno ali pa 
pozneje.

Ne bom ponavljal zadeve, ki 
se  je pred dvem a -mesecema 
razširila po kolektivu o tako- 
im enovani zeleni knjižici in o 
p rija v ljan ju  delitve dohodka 
za  določena delovna m esta; 
člane kolektiva' pa je spet raz
b u rk a la  nova vest o izdanih 
odločbah vršilcem dolžnosti di
rek to rjev  tovarne glinice, to
v arn e  alum inija in  strojnega 
vzdrževanja ter o njihovih o- 
jsebniih dohodkih.

K er je  o tem  prim eru bila 
Sklicana n a  zahtevo 22 članov 
delavskega sveta celo izredna 
se ja  delavskega sveta, kateri je 
prisostvoval tudi novinar »De
lavske enotnosti« >iz Ljubljane, 
k i je člane delavskega sveta 
seznanil z vsebino anonim ne
ga pisma, k i je bilo poslano 
iž  našega 'kolektiva, je prav, 
d a  se o vsem  tem  seznani tu 
d i ves delovni kolektiv, iki je 
nedvom no resnično bil vse 
prem alo inform iran  o mnogih 
zadevah, k i so se dogajale v 
kolektivu.

Osebno o vsebini pisma ne 
bom pisal, k e r tega nisem vi
del, zato bi bilo prav, da čla
ne kolektiva o tem  seznani kdo 
d ru g  (morda delavski svet ali 
tajništvo DU), vsekakor pa .že
lim  pri vsem obelodaniti ne
k a j svojih m nenj.

Mnenjia sem  nam reč, da bi 
bilo mnogo bolje in  tudi m no
go bolj pošteno, če bi anoni
m en  pisec članka za, »Delav
sko enotnost« vso to proble
m atiko predlagal za dnevni 
red  razp rav  v delovnem ko
lek tivu , katerem u bi naj tudi 
nanizal vse podatke o propa
dan ju  kolektiva oziroma to 

varne , če so mu seveda tako 
dobro znani vsi podatki o s tv a 
reh, k i bi naj podjetje vodile 
v  propast in k  80-°/o osebnim 
dohodkom.

Eno je lahko nam reč jasno 
vsem  nam : laihko nas doleti 
tudi to, da bomo dobivali 80 
odst. plače, vendar pa ne bi 
m ogel trdite, da bi bilo vod
stvo podjetja na čelu z .gene
raln im  direktorjem  edini in 
maj večji krivec! K ajti take 
stvari se dogajajo že v mnogih 
delovnih organizacijah, pa 
p rav  gotovo ne po izključni 
k riv d i podjetja ali njegovega 
vodstva.

ravno sind ikat m oral biti ti
sti v ir inform acij, ki bi bil 
prvi in najbližji inform ator o 
vseh nastalih  dogodkih, ne pa, 
da sestanke skličejo šele ta 
krat, ko je  že vse v znam enju 
določenih dezinformacij, ki 
člane kolektiva zelo hudo raz
burijo, predvsem  še zato, ker 
im ajo že precej izkušenj iz 
p re jšn jih  le t nazaj. Sindikat 
bo res m oral odigrati povsem 
drugačno vlogo, saj se danes 
že mnogi sprašujejo, k je  je  in 
kaj dela .sindikat, zakaj ga 
imamo in podobno!

Ne bi sicer mogel trditi, da 
im ajo vsi prav ; da pa je  v 
vsem tem  tudi delček resnice, 
pa n i mogoče zanikati z n i
kakršnim i izgovori.

Ze v  prejšn ji številki sem 
zapisal nekaj misli o sam o
stojnosti delovanja sindikalnih 
organizacij, od katerih  bi naj 
bilo dano jam stvo za boljše 
uspehe p ri sindikalnem  delo
vanju, danes pa ob vsem po
novno poudarjam , da je sin
dikalno delo v  delovnih enotah 
domala povsod izumrlo ih da 
jih  p ri vsem  tem  m enda tudi

K itajska delegacija si je ogledala obrate naše tovarne

Prepričan sem, da ne bom napisal n ič novega, če bom kar uvodom a dejal, da je mogoče uspešno reševati določene prob
lem e  — v  proizvodnji kot v  sam oupravljanju — le  s skupnim i močmi in skupnim i akcijami, na osnovi konkretnega sodelova
n ja  in razum evanja problem a kot celote. Prav tako moram uvodom poudariti, da ne kanim nobenih stvari pretiravati in 
jih  potencirati, ker želim  opisati le  tisto, o čemer je bilo v  zadnjem času v kolektivu precej govora, predvsem  seveda med 
proizvajalci, ki delajo v izm enah.

Iz tega je že mogoče takoj ugotoviti, 
da bo govora o dodatkih na nočno, ne
deljsko in praznično delo v našem de
lovnem kolektivu.

K pisanju teh vrstic me ni pripravila 
•le razprava in razni komentarji med 
proizvajalci, ampak predvsem nekaj dru
gega, kar ni mogoče razumeti: to so 
namreč pripombe k spremembam pra
vilnikov o delitvi osebnih dohodkov, ki 
-se nanašajo izključno na dodatke.

Kdo bi naj dobival te dodatke, ni 
treba ponavljati, ker je to znano vsem 
članom delovne skupnosti. Iz materia
lov, katere so dobili vsi člani delavske
ga sveta za 15. redno sejo, so razvidne 
tudi pripombe treh delovnih enot oz. 
njihovih svetov, kar je prav in v redu 
{na žalost ne vemo, če so dale pripom
be tudi ostale DE).

Vsi člani svetov delovnih enot imajo 
anesporno pravico izraziti svoje mnenje 
in posredovati svoje predloge k sklepu, 
katerega je dal v razpravo odbor za or
ganizacijo dela in sistemizacijo 19. ja
nuarja 1972; z njim predlagal spremem
bo pravilnikov, o delitvi OD v vseh 
delovnih enotah — glede na dodatke 
po samoupravnem sporazumu. Vse v re
du in prav in tako bi tudi bilo, ce ne 
bi med temi pripombami zasledili med 
drugim tudi to, da je svet DE Vzdrže
vanje povsem zavrnil predlog odbora s

pripombo, da je pavšal umesten, čeprav 
je v nasprotju s samoupravnim sporazu
mom, da pa je v skladu z razpravo o 
socialnem razlikovanju.

Ne bi želel komentirati ta sklep ali 
p-edlog omenjenega sveta DE, ki ima, 
koi: sem poudaril, vso samoupravno pra
vico, da daje predloge in pripombe, kot 
pač meni, da je zanje najbolj sprejem
ljivo in prav; nikakor pa meni niti osta
lim proizvajalcem, ki delajo v izmenah, 
ne gre v glavo, da so dodatki na iz
mensko delo postali kar naenkrat pro
blem št. 1, ki bi naj pomenil socialno 
diferenciacijo.

Dodatek za izmensko delo dajejo tu
di v kapitalističnih državah v %>; ne 
vem, zakaj bi naj v socialistični državi 
bilo drugače in to celo le pri nas, ko 
p?, drugje in vsi naši sopodpisniki sa
moupravnega sporazuma izplačujejo do
datke v °/o. Zakaj potem pavšal?

Imel sem že nešteto priložnosti za 
pogovor z ljudmi iz DE Vzdrževanje, z 
ljudmi, ki delajo tudi v naši DE — v 
Glinici — in so delali nekaj časa tudi 
v izmenah ponoči! Kako je bilo, kako 
jim je to delo ugajalo in vse ostalo, 
vedo najbolje sami, pa tudi tisti, ki so 
nekoč delali v izmenah, pa danes trdi
jo, da nikoli ne bi želeli v izmeno.

Ali so. po nekaterih mnenjih, nedav
no n?. IH. seji CK KPS obravnavali iz

mensko delo ali dodatke kot problem 
socialne diferenciacije? O tem nisem 
ničesar bral in ne vem, če je kdo drug! 
Kajti problem socialnega razlikovanja je 
prav gotovo kje drugje, kot pa ravno 
pri dodatkih za izmensko delo. Ne vem, 
kako bi bilo, če bi vsi, ki delamo v iz
menah, nekega dne dejali, da je to so
cialno razlikovanje, če moramo eni de
lati v izmenah, to je ponoči, ob nede
ljah in praznikih, da pa drugi doma 
lepo spijo ali pa gredo ob praznikih 
na izlete in podobno, ob tem pa zah
tevali, da tudi mi delamo le od 7. do 
15. ure. To prav gotovo ni mogoče in 
izvedljivo (vsaj pri nas ne), kajti naše 
delo je pač tako in njemu se moramo 
prilagoditi. Želeli pa bi tudi jni, ki de
lamo v izmenah, da bi končno enkrat 
že bilo konec vseh teh očitkov na ra
čun proizvajalcev, ki delamo v izmenah, 
češ, koliko zaslužimo ali bolje rečeno: 
da si tega ne zaslužimo!

Osebno menim, da prav tak predlog, 
kot je bil podan, ne skuša niti malo 
poudariti tega, da smo v kolektivu vsi 
dolžni delati vsak po svojih zmožnostjh, 
močeh in sposobnostih, da smo dolžni 
vsi skupaj skrbeti za to, da bi naše 
podjetje čimbolj uspešno poslovalo in 
dosegalo rezultate, ki bi nam, ob pogo
jih sedanjega gospodarjenja in v okviru 
stabilizacije, dali večje možnosti za bo

ljšo bodočnost in perspektivo našega 
podjetja. Vse dotlej, dokler bomo ži
veli v dveh taborih in eden drugemu 
očitali to in ono, je malo upanja, da ima
mo ugodne izglede za prihodnost! Vsi, 
ki delamo v izmenah, smo vedno za to, 
da bi bili urejeni določeni razponi, ki 
morda niso povsem pravični in stimu
lativni za vse, vendar naj tudi v bo
doče velja misel, katero je ob svoji  ̂ob
razložitvi podal tov. Frido Klančnik: 
»Kdor s svojim delom prispeva več in 
dela ob obravnavanih dneh in času, mu 
tudi pripada več«.

Kajti, če izmene delajo 16 ur same, 
ne da bi bili prisotni tudi vsi osemur- 
niki, pa delo poteka brez zastojev, po
tem je le treba priznati, da so taki 
dodatki upravičeni.

Prehod k uravnilovki ni najbolj ide
alna rešitev tega problema, ni pa se po
trebno preveč oslanjati tudi na to, da 
bi nekdo rad pomagal tistim v izmenah, 
ki so malo plačani in podobno, kajti za 
vse to so najbolj pristojni tisti, ki de
lajo v izmenah; ti naj na svojih se
stankih sami urejajo te zadeve.

V tej smeri bi tudi naš sindikat mo
ral biti bolj aktiven in elastičen, saj bi 
moral povsem poznati problematiko v 
izmenah in mnenje proizvajalcev; po-
(Niadaljevanije ria zadnji strani)

tovarniški zbor nič kaj ne 
vzpodbuja k  aktivnejšem u de
lovanju. Povsem smelò in  kon
kretno lahko poudarim  in  po
vem, da tako slia.be aktivnosti 
sindikalnih organizacij v de
lovnih enotah m enda še ni bi
lo, kot je  to p rav  v zadnjem  
času, pa čeprav sem tudi sam 
v enem  od odborov v DE Gli
nica.

Menim, da smo izgubili p re
cej zaupanja pri naših članih 
kolektiva in da bo to še usod
nejše, če bomo s tako pasiv
nostjo nadaljevali. Vedno sem 
bil in  sem zato, da m ora sle
herni naš proizvajalec biti na
tančno seznanjen z vsem, k ar 
se dogaja v kolektivu, pa če 
je vse to še taiko enostavno, 
kot .to nekateri mislijo, k ar pa 
po m ojem  ni, k a jti vse dezin
form acije so zelo nevarne za 
kolektiv in  za nadaljn je  uspeš
no prizadevanje pri prem ago
van ju  težav v proizvodnji in  
prodaji.

Vsi skupaj smo brez pomi
sleka dolžni pom agati vodstvu 
podjetja, ki samo brez nas za
res ne bo kos težkim  nalogam, 
pred katerim i smo ali pa n as  
še čakajo; toda m i lepo brez
brižno vrtam o tam, k je r ne bi 
bilo potrebno, itn iščemo svoje 
sence za grmovi, k je r  ni son
ca. Tudi osebno sem za objek
tivno in  ostro kritiko, ne gle
de n a  to, na koga se nanaša, 
če je  taka kritika tudi resnič
na, objektivna in  konkretna.

Vsi pa, ki se skrivajo za 
anonimnostjo, lahko kolektivu  
več škodujejo kot koristijo, 
čeprav ni rečeno, da m orda tu 
di oni kaj vedo; vendar naj 
bi v dobrobit kolektiva ra je  
zadeve razčistili najprej do
ma, pod domačo streho, brez 
vsakih dezinform acij, k i so 
lahko zares usodne za vse nas!

M. F.

Bistveno: okrepiti 
vpliv delavskega 

razreda
(N adaljevanje s 5. strani)

na podlagi teh  odnosov izpo
polnjevala tudi samo sebe.

Ko danes ocenjujemo ali po
skušamo oceniti delovanje os
novnih sindikalnih organizacij, 
mislim, da bi bilo najslabše, 
kar bi lahko storili, če bi iz
haja li iz neke skupne, sploš
ne ocene. Očitno je, da je  tre 
ba stvari obravnavati d iferen
cirano in v procesu.

Zanesljivo lahko rečemo, da 
so pomembne rezultate doseg
le tis te  osnovne sindikalne or
ganizacije, ki so odločneje k re
nile po poti osam osvajanja p ri 
svojem delu, ki se odločneje 
zavzemajo za resnične in te re
se delavcev, predvsem  pa za 
razvoj neposrednega samoup
rav ljan ja , tiste, ki bolj kom u
nicirajo z delavci, ki se več in 
bolj konkretnoj' ukvarja jo  s 
problem om življenjskega stan - 
danta, k je r je  več dem okra
tičnih metod pri delu itd.

Veliko m anj ali skorajda no
benih rezultatov pa niso do
segle tiste organizacije, ki se 
p ri svojem delu niso osamo
svojile ali pa so pod neposred
nim  vplivom različnih tehno- 
upravnih  s tru k tu r v delovni 
organizaciji.

Te organizacije so pasivne in  
pravilom a — izolirane od de
lavcev.

Viktor M arkovič



Al umi n i j e !  J u g o s l a v i j e
z a  h t e v a j o

Na 2. sestanku »aluminijcev 
Jugoslavije«, ta  je  bil v TGA 
»Boris Kidrič« Kidričevo 10. 
m arca 1972, so bile m ed d ru 
gim izražene konkretne zahte
ve vseh izdelovalcev in  p rede
lovalcev alum inija v  Jugoslavi
ji, da je  potrebno vprašanje 
izdelave, predelave, izvoza in 
uvoza alum inija čim prej reši
ti na ravn i federacije kot na 
ravn i Z druženja alum inijcev 
Jugoslavije.

N eurejeni odnosi m ed go
spodarskim i organizacijam i tja  
do Zveze so prisilili te  organi
zacije, da ta  vp rašan ja  rešu
je jo  skupaj — s skupnim i in
teresi in  skupnim i zahtevam i.

Tega sestanka, ibi je  b il v  TG 
Kidričevo, so se udeležili p red 
stavniki alum inijske industrije 
iz razn ih  k rajev  Jugoslavije. 
Tu so bli sp reje ti zaključki, ki

so v in teresu  vseh alum inijcev
Jugoslavije:
—• legalizirati cene alum inija 

do višine, ki je  v sporazu
m u poslovnega združenja, 
z ekvivalentnim  poviša
njem  cene alum inijskih 
proizvodov in polproizvo
dov.

— U stanoviti legalizacijski 
fond z disparitetnim i kur- 
si za one proizvajalce, ki 
bi izvažali svoje proizvode 
na konvertibilno območje.

— V alum inijski grupaciji naj 
bi uvedli liberalizacijo  vseh 
cen od boksita do alum inij
skih finaln ih  proizvodov; 
v  zvezi s tem  bi bilo po
trebno norm alizirati za
ščitne canine.

— Rešiti vp rašan je visokih 
cen električne energije v 
odnosu na druge proizva

jalce alum inija v  svetu.
— Povečati izvozno stim ulaci

jo  domačih proizvajalcev in 
predelovalcev, ki izvažajo 
na konvertib ilna območja.

— Zahtevati, da bo priznan 
stim ulans v  višini 6 %  +  
5 %, kot je  priznan  za fero
legure in  podobno.

— Sprem eniti režim  uvoza.
—- Z ahtevati izenačenje v po

gojih uveljav ljan ja  m ulti
la te ra lne  kompenzacije, k a 
te ra  je  uresničevana po od
lokih o izboljšanju likv id
nosti v gospodarstvu —■ ta 
ko, da bodo veljali enaki 
k rite riji za dolgove gospo
darstva in dolgove nego
spodarske dejavnosti.

D ana je  popolna, podpora 
podpisovanju sam oupravnega 
sporazum a o ustanovitv i Po
slovnega združenja industrije

alum inija Jugoslavije. Zavzeto 
je skupno stališče vseh priso t
nih, da bi v  ustavni ak t in 
bodoče akte vnesli tudi so
delovanje družbeno-političnih 
organizacij podjetja, da bi se 
tako nadaljevalo in  izboljšalo 
sodelovanje na tem  področju. 
D ružbeno-politične organizaci
je  bodo sodelovale tud i na na
slednjih  področjih:
— pri usk la jevanju  program a 

delovnih organizacij
— p ri razv ijan ju  sam ouprav

ljan ja
— v kadrovski politiki
— pri u re jan ju  benificiranega

staža
—■ p ri u re jan ju  m inulega dela 
—■ pri uveljav ljan ju  ustavnih  

am andm ajev
—- na področju rekreacije in 

posebno pri organizaciji le t
nih iger alum inijcev.

Glede na sestav in delo 
družbeno-političnih organiza
cij, so bila spreje ta  naslednja 
stališča:
—- Zahtevam o, da bo na prvi 

naslednji seji združenja or
ganiziran sestanek d irek 
torjev, vodstev družbeno
političnih organizacij in  sa
m oupravnih organov.

—■ Izm enjati m oram o m edse
bojno vse norm ativne akte 
o delu družbeno-političnih 
organizacij alum inijcev.

— V bodoče je  treba vabiti 
in  angažirati p ri sodelova
n ju  tudi funkcionarje Zve
ze mladine.

— 3. sestanek družbeno-poli
tičnih organizacij a lum in ij
cev Jugoslavije bo ob so
glasju predstavnika iz T i
tograda —■ ju n ija  1972. leta 
v Titogradu.

Kidričevo, 11. aprila 1972.
SE K R E T A R IA T  OOS

Očistim o 
k ra j in

svoj
okolje

Takšen bi naj bil kratek uvod o 
prizadevanju Krajevne skupnosti Kidriče
vo, da bi vzbudila svoje občane k tek
movanju za urejanje in čistočo okolja, 
ki bi naj imelo lepši zunanji videz in 
bi naj postalo tudi mnogo privlačnejše 
območje za ostale, ki bodo še prihajali 
v Kidričevo — bodisi na kopanje v letni 
kopalni bazen ali kako drugače — na 
osebno rekreacijo.

Svet krajevne skupnosti je namreč 
na eni od svojih sej pred praznovanjem 
krajevnega praznika ob 60. obletnici 
rojstva Borisa Kidriča povabil občane k

sodelovanju v Tednu čistoče, v katerem 
so urejevali cvetlične nasade okrog sta
novanjskih blokov, steze in poti — 
skratka: okolico stanovanjskih in poslov
nih poslopij, da bi tako čimbolj dostoj
no pričakali najvišje republiške vodi
telje, ki so se 8. aprila udeležili svečane 
proslave.

Sočasno je bilo tudi razpisano tek
movanje za najlepše urejeno okolje, v 
katerega je zajeto urejanje dvorišč, oko
lice stanovanjskih blokov in poslovnih 
prostorov, ograj in podobnega.

Že sam Teden čiščenja je pokazal,

da mnogim občanom — stanovalcem — 
ni bilo žal prijeti za metlo, tudi za lo
pato in krampe, da bi kar naj lepše ure
dili svojo okolico. Vse to pa daje slu
titi, da bo razpisano tekmovanje za ure
janje okolja zares vztrajno in žilavo; 

izgleda, da se nihče ne bi rad nikomur 

dal, saj so že vidni nekateri rezultati, ki 

napovedujejo neizprosen boj za prizna

nje ali nagrado krajevne skupnosti. Vse, 

kar je torej dosedaj bilo storjenega, je 

treba pohvaliti; iz tega pa tudi sledi, 
da si občani na območju Krajevne skup

nosti Kidričevo želijo, da bi bila njiho

va KS ena od lepših na območju ptuj

ske občine, saj bo morda prav to tek

movanje vzpodbudilo tudi ostale k po

snemanju, s čimer bi bil dosežen še 

večji napredek pri urejanju našega oko

lja.

Tekmovanje, katerega je razpisala 

KS, bo trajaloi od 15. aprila do 15. sep

tembra. Prav tako bodo sestavili pose

ben tekmovalni program in pravilnik, o 
katerem bodo obveščeni vsi občani. Ob 

vsem, kar je že dosedaj bilo storjenega,

ne smemo pozabiti taborniške organi
zacije, ki se prav tako aktivno vključu
je v realizacijo programa krajevne skup
nosti. To je pokazala ob krajevnem 
prazniku, ko je uredila okolico svojega 
taborniškega prostora, dodeljenega od 
krajevne skupnosti v uporabo.

Vse kaže, da je taborniška organi
zacija končno le dobila pravo vodstvo, 
ki se je izredno vživelo v probleme te 

organizacije in si prizadeva, da bi re

šila vsaj nekatere od njih. O tem pri

čajo že dosedanji dokajšnji uspehi, toda 

o delovanju organizacije odreda tabor

nikov bomo več in konkretneje poroča

li v naslednji številki našega časopisa.

Ob koncu sestavka bi omenil le še 

to, da je prav tekmovanje za urejanje 

okolja eden od izredno pozitivnih skle

pov sveta krajevne skupnosti in da se 

je tudi pokazalo, kako realen je bil 

in tudi ugodno sprejet pri občanih. Kdor 
je na dan proslave — v soboto, 8. 

aprila — v popoldanskih urah — pri

sostvoval paradam godb na pihala skozi 

naselje, je lahko bil več kot presene

čen, ne samo zaradi izvajanja godbeni

kov, ampak tudi nad izredno prijetno 
urejenim okoljem, ki je na vse delo
valo zares čudovito — tudi vzpodbudno 
za nadaljevanje započete akcije, katero 
je vzpodbudila krajevna skupnost. Prav 
gotovo se ne motim, če že danes re
čem, da je ta sklep KS bil izredno po
memben za nadaljnje urejanje okolja 
in čistočo območij Krajevne skupnosti 
Kidričevo.

Če lahko temu rečemo — pričetek 
res pomembne akcije KS — potem mo
ramo pohvaliti tudi vse občane, ki so 
to akcijo sprejeli z razumevanjem in z 
odločno voljo, da bodo kar najlepše 
uredili svojo okolico — svoj kraj.

To pa bi tudi naj bila naša skupna 
parola, pod katero se pričenja pomem
bna akcija v Krajevni skupnosti Kidri
čevo!

F. M.

Dopisujte v 

ALUMINIJ

Km alu se bomo takole rekreirali tam v C rik ven ic i. . .



Prvo tekmovanje v znanju učencev osnovnih šol v Kidričevem

Prvo mesto: našim
Le nekaj m esecev je  m inilo, odkar so pionirji na svoji d e

lovn i konferenci sk lenili, da bo 10. april — rojstni dan Borisa 
K IDRIČA — praznik pionirskega odreda, čigar im e nosi odred 
in  bo na ta dan tekm ovanje v  znanju.

P ri tem  sklepu je  bilo m iš
ljeno le tekm ovanje m ed raz
redi. Med tem  časom pa se je 
za  Kidričevo zgodilo nekaj po
m em bnega. Svet k rajevne 
skupnosti K idričevo je sklenil, 
da bo 10. april krajevni p raz
nik. Vse prired itve v tem  ča
su je  prevzel pod svoje fi
nančno okolje. Zato je lahko 
tu d i tekm ovanje v znanju 
prestopilo  naš šolski prag.

Na sodelovanje smo povabi
l i  učence osnovnih šol v p tu j
sk i občini. Pravočasno so se

odzvale naslednje šole: H ajdi
na, D am am , M ajšperk, Lesko
vec in Vitamatrci.

Naša šola je  bila šesta, ka
kor je predvideval praviln ik  
tekm ovanja.

Tekm ovanje je bilo osredo
točeno na lik narodnega h e
ro ja Borisa KIDRIČA. Celot
ni v ir snovi za tekm ovanje je 
bil Borec št. 4, leto 1953, ki je 
bil ob preran i sm rti posvečen 
spominu na njegovo živ ljenj
sko in borbeno pot. Med tek 

m ovanjem  so sodeldjoče šole 
nastopili? tud i s ku ltu rn im  

program om  —• tekmovalcem za 
k ratek  oddih med napornim  
delom, gledalcem pa v k ra t
ko razvedrilo.

P ravilnost tekm ovanja je 
sprem ljala in nadzorovala 
strokovna komisija: profesor 
Ljubica Šuligoj, profesor Alojz 
Gojčič, p redavatelja na gim 
naziji »Dušan Kveder« Ptuj, 
Janez K ostanjevec —- vodja 
splošne službe v TGA K id
ričevo, Roman Premzl, p red 
m etni učitelj na osnovni šoli 
Cirkovce, in B ranko Tonejc, 
predm etni učitelj v K idriče
vem.

Našo tričlansko ekipo so se
stavljali: Bojan Žmauc, D ra
go Dobnik in M arjan Miljan- 
čič. Na vsa tr i vprašanja so 
naši učenci odgovorili s po-

Nagradni kviz v  velik i dvorani v  Kidričevem

S iiia inR iiiM iiiM insiiiH il 

NEPRIČAKOVANO MNOGO PRIJAV ZA LETOVANJE V CRIKVENICI

N a kvizu — v  času za prem islek

polnim i odgovori, tako dosegli 
največ možnih točk in  prvo 
mesto. Do te  zmage jih  je  p ri
peljal ravnatelj šole tov. Ivan  
Težaik, k i je  skupno z n jim i 
od pogiavjia do poglavja, obde
lal predvideno gradivo. Njego
vi nasveti so veliko koristili, 
da so m lade glave laže razu
mele ideje velikega moža.

Šele odgovori na dodatna 
vprašanja so določili drugo in  
tre tjo  ekipo. Med tem  delom 
tekm ovanja je bilo v dvorani 
zelo živahno. Saj so učenci — 
navijači za M ajšperk in H aj
dino neum orno bodrili svoje 
tekmovalce. Drugo mesto so 
si priborili tekm ovalci iz M aj
šperka, tre tje  pa iz Hajdine.

P rve tr i nagrade so bile v  
vrednosti 600, 400 in  300 din 
v obliki nakazila za nabavo 
učil. Vse sodelujoče šole in vsi 
posamezniki so dobili zahvale 
za sodelovanje in lepe knjižne 
nagrade.

Za nagrkde so prispevali po
krovitelji sodelujočih šol, pred
vsem pa_ svet K rajevne skup
nosti K idričevo in  TGA »Bo
ris Kidtrič« Kidričevo, k i je  
bila pokrovitelj celotnega k ra 
jevnega praznika.

Tekm ovanje v znanju  bo po
stalo tradicionalno in  bo vsa
ko leto del p rired itev  ob k ra 
jevnem  prazniku. Iz leta v le
to se bo m enjala vsebina tek 
m ovanja; tako bodo učenci 
spoznali delo in  življenje n a 
ših revolucionarjev in posa
mezne zanim ive dogodke iz 
NOB.

Prednostni vrstni red
K adrovsko-socialni sek 
tor je izvedel inform a
tivno anketo, s katero je 
hotel ugotoviti, koliko 

članov delovne skupno
sti bi želelo letos pre
živeti del svojega dopu
sta v Počitniškem  domu 
»Aluminij« v Crikvenici.

Za to anketo se ni p rijav i
lo  mnogo članov delovne skup
nosti. Na osnovi tega je delav
sk i svet odločil, da letos ne 
bom o najeli tu jih  sob, sočasno 
p a  je  določil tudi cene za- 'se
zono 1972.

Ko pa je  KSS zbral vse p ri
ja v e  za letovanje v počitni

škem domu, je  bilo ugotovlje
no, da se je  prijavilo 221 čla
nov kolektiva s 354 družinski
mi člani. Vsi bi rad i letovali 
v glavni sezoni. Odbor za druž
beni standard  je m oral zaradi 
tega sprejeti naslednji p red
nostni red  za letovanje v po
čitniškem  domu:
—■ V času od 1. do 10. ju lija 

ne bodo mogli letovati vsi 
tis ti prijavljenci, ki so v 
zadnjih petih  letih  letova
li v glavni sezoni več kot 
enkrat. (Za glavno sezono 
amiamo čas od 1. ju lija  do 
10. avgusta).

— V času od 11. do 20. ju lija 
ne bodo mogli letovati vsi

tisti prijavljenci za letova
nje, ki so v zadnjih petih 
letih  letovali v glavni sezo
ni več kot dvakrat.

— V času od 2l. do 30. ju lija 
bodo lahko letovali samo 
tisti prijavljenci, ki v zad
n jih  petih  letih v glavni 
sezoni niso letovali.

— V času od 1. do 10. avgusta 
ne bodo mogli letovati vsi 
tisti prijavljenci, ki so v 
zadnjih petih letih letovali 
v glavni sezoni/ več kot 
enkrat.

Ob enakih pogojih, po pred
nostnem  redu, imajo prednost 
prijavljenci z nižjimi dohodki 
na družinskega člana v pre

teklem  letu.

P ri vseh kritičnih datum ih 
je potrebno izločiti tiste, ki 
niso najožji družinski člani.

P ri tem  je  mišljeno vsako 
letovanje v našem počitniškem 
domu v Crikvenici in v domo
vih, s katerim i smo imeli skle
njene pogodbe o zamenjavi.

V prim eru, da bo po gornjih 
k rite rijih  izpadlo več p rijav - 
Ijencev, kot so razpoložljive 
kapacitete, bodo ponovno 
vključeni prijavljenci, ki že 
najdalje niso bili na letova
nju.

V predsezoni in septem bra
so kapacitete še proste.

Mogoče nam bodo sredstva 
v bodoče dovolila, da bomo 
lahko pritegnili k sodelovanju 
še več kot šest šol in s pred
tekmovanji izločili tekmovalce 
za končno prireditev.

10. aprila so imeli p ionirji 
svečano pionirsko konferenco, 
na kateri so se zahvalili za po
moč in  sodelovanje vsem ti
stim, ki so pomagali in sode
lovali ob prazniku. Na tej kon
ferenci so tudi sklenili, da bo
do pisali kroniko tekm ovanj —- 
v besedi in  sliki.

Svet k rajevne skupnosti je  
ob tej priložnosti pohvalil u -  
čence, ki sol ob krajevnem  
prazniku sodelovali p ri izvedbi 
program a, posebej pa se je  
zahvalil folklorni skupini, pev
skemu zboru, tehničnem u 
krožku —- mladim  raketarjem , 
pionirskem u odredu in šoli kot 
celoti za sodelovanje — ob 

prvem  krajevnem  prazniku.



Najvišji naslov
Letos je bilo že šesto republiško pr

venstvo v akrobatiki.
Bilo je v Ljubljani.
Tokrat nam je pri pionirjih priboril 

prvo mesto Edi Knaus, ljubljenec ob
činstva na otvoritvi svetovnega prven
stva v gimnastiki leta 1970, ko je na
stopal v vaji z vozički.

»Partizan« Kidričevo se je tekmovanja 
v akrobatiki doslej udeležil še vsako 
leto. Osvojili pa smo štiri republiške 
naslove — prva mesta. Dvakrat je bil 
Radovan Ačimovič pionirski zmagovalec, 
enkrat pa je bil mladinski prvak. Letos 
pa imamo novega pionirskega republiš
kega prvaka — Edija Knausa, ki se je

pojavil o pravem času, saj nam daje
jo njegovi uspehi upanje, da bo Knaus 
uspešno zastopal naš kraj in tako na
sledil Ačimoviča.

Tudi ostali tekmovalci so bili uspeš
ni. Krajger je osvojil četrto mesto, 
Maltar pa šesto. Nista mnogo zaostaja
la niti jagarinac in Zavratnik, ki sta 
tekmovala med starejšimi pionirji.

Žalostno, pa vendar resnično je, da 
odgovorni na tem področju tako malo 
skrbijo za množičnost, lahko bi rekli, 
da jo celo zavirajo, kajti tokrat nista 
tekmovala Ačimovič, lanski zmagovalec, 
in naš odlični akrobat Milan Hadler, 
zaradi nesmiselne odločitve nekaterih 
članov GZS.

Pokal v pravih rokah
KONČANO PRVENSTVO V ŠPORTNI 

GIMNASTIKI, »A« LIGE MARIBORSKE
GA OBMOCjA — PIONIRJI KIDRIČEVE
GA ZASLUZENI ZMAGOVALEC.

Ze dolgo so se vsi, ki se ukvarjajo 
z gimnastiko, zavedali, da je na tem 
področju veliko premalo tekmovanj, 
kjer bi se tekmovalci pomerili v svo
jem znanju.

Med posamezniki je bila ogorčena 
borba za prvo mesto med Muravsom 
(Železničar), republiškim prvakom, ki je 
v prvih dveh kolih zmagal in imel 
pred zaključnim, a zadnjim kolom, 
prednost 0,25 točke. Prav v Kidričevem 
in telovadnici »Partizana« Studenci pa 
se je pokazalo, da naš Pal tekmuje ves 
čas brez večjih napak in to mu je 
končno prineslo tudi prvo mesto v 
skupni uvrstitvi. »Pomlad v  Kidričevem « — z likovne razstave v  šoli K idričevo

n

N eka j m is li o b  ra zsta v i m la d ih  u s tv a r ja lc e v :

Pomlad v K id riče ve m “
Preredka tekmovanja pa so tudi zavi

rala kvaliteto in množičnost gimnastike. 
Da bi nekoliko rešili ta pereč problem, 
so na mariborskem območju ustanovili 
pionirsko ligo v gimnastiki. Gimnastični 
center v Mariboru je tako prvi v državi, 
ki je poskrbel, da lahko dobijo gimna- 
stičarji dovolj možnosti za merjenje 
tekmovalnih moči v tej zvrsti.

Ob koncu zadnjega tekmovanja, ki je 
bilo v domu »Partizana« Studenci v Ma
riboru, so se trenerji, sodniki in vod
stvo tekmovanj dogovorili, da se bo v 
letu 1972/73 tekmovanje nadaljevalo. 
Vključili pa bodo še pionirke, saj so 
tudi one močno potrebne pogostejših 
tekmovanj.

Ob zadnjem in obenem odločilnem 
srečanju, omenil sem že, da ga je orga
niziral »Partizan« Studenci, so pionirji 
Kidričevega ponovno dokazali, da so 
najboljši.

Vrstni red v zadnjem kolu: Kidričevo 
221,55; Maribor — Železničar 220,35; 
Maribor — Center 209,70; Maribor — 
Studenci 198,70 točk.

Med posamezniki je v četrtem, ozi
roma v zadnjem kolu ponovno zmagal 
Miran Pal iz Kidričevega. Imel je zelo 
zahtevne vaje in vseskozi jih je izvajal 
brez večjih spodrsljajev.

KONČNI VRSTNI RED VSEH KOL JE 
NASLEDNJI: Partizan KIDRIČEVO 659,65; 
Partizan ŽELEZNIČAR 659,50; »Partizan« 
Maribor — Center 620,65; Partizan STU
DENCI 595,05 točke.

Ideja o razstavi otroških likovnih del 
v Kidričevem se je rojevala ob spoz
nanjih, da v naši regiji ustvarjajo mla
di ljudje čudovita dela, a da so vse 
preveč skromni in zaprti v svoje delo.

Hoteli smo vzpodbuditi talente k še 
večjemu ustvarjanju in njih pedagoge 
k še večji aktivnosti. Želeli smo prika
zati ustvarjalni zanos, predvsem otrok 
iz naše in bližnjih občin, toda z odzi
vom šol iz vse Slovenije je razstava 
prerasla že kar v razstavo republiškega 
pomena.

Z razstavo smo hoteli ugotoviti, kje 
smo trenutno v likovnem snovanju v 
osnovnih šolah na našem območju. 
Spoznali smo, da je še veliko dela pred 
nami in da je tudi na tej razstavi čuti
ti vpliv razvitejših območij, da je opa
ziti velike uspehe prav tam, kjer so že 
dolga leta sistematično negovali likov
no ustvarjanje na osnovnih šolah in mu 
priznali tudi njegovo polno veljavo in 
mesto.

Razstava v avli Osnovne šole Kidriče
vo pa je tudi prečudovit učno-vzgojni 
pripomoček pri proučevanju likovne 
vzgoje. Zdi se mi, da bi bil greh za

likovnega pedagoga našega območja, če 
bi zamudil to razstavo, saj so razstav
ljena najboljša dela 39 osnovnih šol.

V Sloveniji odmerjamo uspehe likov
nega dela trenutno na dveh razstavah. 
V Kostanjevici na Krki se srečujejo gra
fiki, v Šoštanju vsi, katerim likovno de
lo pomeni pot k plemenitenju človeka.

Pri nas v Kidričevem pa predvsem 
želimo, da bi se naše ustvarjanje povz
pelo na raven, katero so že dosegli v 
večjih centrih, da bi vse naše območje 
živahneje zaživelo ob tej razstavi, da 
bi jim bila pobuda za še bolj zagnano 
delo. Želimo, da bi razstavo videlo 
čimveč ljudi, zato bi jo radi prenesli 
tudi v Ptuj; verjamemo, da bo tudi ta 
prenos uspel, kajti spoznali smo, da so 
vsi naši odgovorni zelo zainteresirani za 
likovno ustvarjanje na našem območju.

Razstava je, kot prvič, že dosegla 
svoj namen, saj je ob vsej vzgojnosti 
tudi počastila spomin na Borisa Kidriča.

Razstava je bila odprta 4. aprila po
poldne, v tednu praznovanja — ob 
vzpodbudnih besedah ravnatelja tov. 
Ivana Težaka, ki je zagnano delal za 
uresničitev te razstave in jo vsestran
sko podpiral.

Predmetni svetovalec akademski slikar 
Albin KRAMBERGER pa je obrazložil 
prisotnim, kakšen je smoter razstave. 
Povedal je, da je komisija v sestavi: 
akademski slikar Pavel Golia in pred
metni svetovalec Albin Kramberger — 
izmed 1150 prispelih del odbrala 120 
najuspešnejših in jih tudi nagradila.

Prve tri nagrade so bile originalne 
grafike naših priznanih umetnikov in so 
enakovredne.

Dobile so jih šole:
— Osnovna šola Makole,
— Osnovna šola Ljubljana—Vič,
— Osnovna šola Kostanjevica na Krki. 

To so bile nagrade za uspelo celovito
ustvarjanje na šoli.

Prav hudo nam je bilo, ko smo ob 
podeljevanju nagrad morali nekaterim 
članom, ki so bili domala enakovredni 
po likovnem delu, dodeliti le diplomo.

Diplome pa so sprejele šole in posa
mezni mladi ustvarjalci iz: 
osnovne šole »Prežihov Voranc« v Ma

riboru,
osnovne šole »Lucijan Seljak« Kranj, 
osnovne šole »France Prešeren« Kranj 
osnovne šole Desternik, 
osnovne šole Cirkovce,

osnovne šole Videm pri Ptuju, 
osnovne šole Podbočje pri Kostanjevico 
in osnovne šole Kidričevo.

Nagrade so prispevali: TIS Ptuj, Kra
jevna skupnost Kidričevo, Občinska zve
za prijateljev mladine Ptuj, Društvo pri
jateljev mladine Kidričevo in Osnovna: 
šola Kidričevo.

Posredno pa tudi TGA Kidričevo.
Vsem iskrena zahvala!
Da je bilo mogoče razstavo sploh pri

praviti in izvesti, imajo nekateri poseb
ne zasluge; organizatorji te razstave se 
zahvaljujejo za moralno in materialna 
pomoč predsedniku Krajevne skupnost» 
Antonu KOSIJU, pa za veliko tehnična 
pomoč Franku FLORJANČIČU in hišniku 
Osnovne šole Kidričevo Francu HLASTE- 
CU in ne nazadnje tajnici Anici LOBO. 
DA.

Upam si t r d i t i ,  d a  je r a z s ta v a  dosegla 
svoj namen in da bo ob takem razu
mevanju posameznikov in organizacij 
KS Kidričevo lahko postala tradicionalna 
ob vsakoletnem krajevnem prazniku.

Bogomir Jurtela

Miran Pal, zm agovalec med posam ezniki v  gim nastiki 
na tekm ovanju v  liga-srečanjih

Trud vseh dnevov, tednov, mesecev 
in let, katere je prebil Miran Pal v te
lovadnici, je bil poplačan. Dosegel je 
prvo mesto in si pridobil prvi pokal.

Ostali naši pionirji so se uvrstili ta
kole: Darko Krajger 163,75 točk, fe bil 
četrti, Dušan Maltar 162,80, je zasedel 
šesto mesto, Franc Lendero 157, 70, je 
bil sedmi, Zdravko Tominc s 157,15 je 
bil osmi in Milenko Bosak, 154,90, si 
deli deseto in enajsto mesto.

V zadnjem kolu je zaradi poškodbe 
Tominca tekmoval Edi Knaus, ki je prav 
v tem kolu pomagal, da so pionirji 
»Partizana« Kidričevo osvojili prvi pokal 
na tekmovanju po liga sistemu.

Mislim, da je tekmovanje za prven
stvo uspelo, predvsem pa, da je doseg
lo svoj namen in da bo v bodoče še 
bolj povečalo zanimanje in množičnost 
za to športno panogo.

A. G.

Graški velesejem
Od 29. aprila do 7. m aja t.l. bo v  Gradcu — drugem n aj

večjem  m estu sosednje A vstrije — tradicionalni spom ladanski 
velesejem .

Prireditelji pričakujejo po
leg naših razstavljalcev (letos 
kar iz treh republik: SR Slo
venija, H rvatska ter B osna in 
Hercegovina), tudi veliko šte
vilo  obiskovalcev. V ta nam en  
so pripravili in razvili veliko  
propagandno akcijo, med dru
gim  tudi več tiskovnih  konfe
renc v  Jugoslaviji, na katere 
so povabili tudi predstavnike  
uredništev in večjih  tovarniš
kih glasil.

Kaj podobnega bi pričako
vali tudi od organizatorjev  
Zagrebškega velesejm a, vendar 
dosedaj ni bilo nič.

Z a h te v a  vseh  
n o s ilc e v  

n a p re d n ih  
d e ja n j

(N adaljevanje s 4. strani)
P repričan  sem, da bomo de

lovni program  lahko izvaja li le 
s složnim iti skupnim  delom; 
to nas vse kom uniste obvezu
je — pred člani delovne iskup- 
nos-ti, iki so p rav  tako nosilci 
vseh pozitivnih dejanj p ri re
ševanju akutn ih  problem ov v 
naši delovni skupnosti.

F. M.

Graški velesejem  bo v  času 
prvom ajskih praznikov, saj je 
pri nas kar 6 dela prostih dui. 
Prav zaradi tega upravičeno  
pričakujejo precej obiskoval
cev iz Jugoslavije.

Dopisujte 

v ALUMINIJ

N a sejm u bodo tudi neka
tere posebne razstave, kot n.pr. 
»Ključi in ključavnice v  2000 
letih«, nadalje »Mamila — v a 
rajo in  razočarajo«. R azstav
ljen i bodo spom inki iz Indije 
in  Pakistana, pa še mnogo za
nim ivosti.

Prireditelji so zagotovili, da 
bodo vstopnice naprodaj tudi 
za dinarje — po enaki ceni, 
kot pred letom , kljub d eva l
vaciji dinarja!

Izmensko delo 
in socialna 

diferenciacija
(Nadaljevanje s 7. st rani)

tem pa zastopati ustrezna stališča na 
sejah samoupravnih organov.

Ob koncu želim še enkrat poudariti, 
da taki odnosi, katere bi lahko imeno
vali: med seboj dokaj nasprotni, prav 
gotovo ne vodijo nikamor; vsi namreč 
v tem kolektivu delamo in živimo, zata 
smo dolžni, da vse notranje probleme 
rešimo trezno in previdno. Najbolj po
membno pa je: s skupnimi močmi, ker 
samo tako lahko pričakujemo tudi po
poln uspeh na vseh področjih našega 
dela.
Medsebojni očitki so lahko veliko bolj 
škodljivi kot pa koristni, zato menim, 
da lahko le s skupnimi akcijami rešu
jemo vse naše probleme!

M. F.

IZDAJA DELAVSKI SVET TOVARNE GLINICE IN ALUMINIJA 
»BORIS KIDRIČ« KIDRIČEVO 

UREDNIŠKI ODBOR:
Franc Vrlič — predsednik, člani: Stojan Kerbler, dipl. inž., Franc 
Kolarič, Milan Nežmah, Janez Sukič in odgovorni urednik tovarniškega 

časopisa Stane Tonejc, dipl. inž.
Tisk: ZGP »Pomurski tisk« v Murski Soboti.

Rokopisov in slik ne vračamo.


